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سرمقاله

اصلاح 
پایه های مالیاتی 

ضرایب مالیاتی برای تولید 
باید ثابت در اصل به نفع این 
بخش باشد. برای تولید باید 
مشوق ها و معافیت هایی در 
نظر گرفته شود تا میزان آسیب ها و مشکلات در 
این بخش به حداقل کاهش باید. بخش تولید موتور 
رشد اقتصادی اســت. تا زمانی که رشد اقتصادی 
نداشته باشیم نمی توانیم به افزایش درآمدهای 
ارزی امید ببندیم.  تحقق این برنامه در گرو کمک 
 به تولید و اســتفاده از دریافــت مالیات حداقلی 

از بخش مولد کشور...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
کارشناس اقتصادی
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افزایش سهم 
اقتصاد دانش بنیان 
از تولید ناخالص 

دولت برای واحدهای تولیدی آسیب دیده شرایط ویژه ای اتخاذ کرده است 

کاهش  نرخ  مالیات  تولید
صفحه2

صفحه۳

ورود   دستگاه  قضا  به  گرانفروشی  چارتری   
بلیت   هواپبما   برای   شب   عید   گران   نمی شود

با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهوری اولین اســتودیو تجربه در شرکت 
داده پردازی پارسیان رونمایی شد. روح الله دهقانی 
در این مراسم با تاکید بر این که می بایست از ظرفیت 
مفاهیمی چون فین تک، مرکز نوآوری و پارک های 
فناوری در مسیر ارزش گذاری دارایی های نامشهود 
استفاده شــود، ادامه داد: در زیســت بوم فناوری و 
نوآوری مفاهیم و عناوین متعددی را مورد استفاده 
قرار داده ایم اما اغلب پیش از آن که از مفهوم قبلی به 
طور کامل و صحیح استفاده کنیم، مفهومی جدید 
را به کار می بندیم. باید از تجربه های قبلی بهره برد و 
مفاهیم موجود به شکل واقعی کاربردی شوند. وی 
با تاکید بر این که در بسیاری از موارد باید یادگیری 
در اولویت باشــد و نیازی به ایجــاد و تجربه دوباره 
مفهومی تازه نیست، افزود: مرکز نوآوری مفهومی 
از همین جنس اســت. مراکز نوآوری در اتصال به 
صنعت و در دل صنایع شکل می گیرند تا ارزش های 
نوظهوری مانند دارایی های فکری و نامشهود را به 
صنعت تزریق کنند. دهقانی با اشاره به این که مراکز 
نوآوزی پیونددهنده مسایل و نیازها به پاسخ های 
نوآورانه هستند، عنوان کرد: از فرآوری دانش، فناوری 
به دســت می آید و از تلفیق چند فناوری نوآوری 
شکل می گیرد. دانشگاه ها تولید کننده نوآوری به 
شمار می روند و مراکز نوآوری، نیاز صنایع را به این 
نوآوری پیوند می دهند. معــاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری با اشاره به این 
که فین تک ها و مفاهیمی همچون استودیو تجربه 
نیز رسالتی از همین جنس دارند افزود: امیدوارم این 
مجموعه استودیو تجربه، یک مرکز نوآوری واقعی 
باشد که بین نیاز و حل مســاله ارتباط ایجاد کند. 
فین تک ها جزو آن مفهوم هایی است که اگرچه به آن 

بسیار پرداخته ایم ولی...

اجتماعی

رییس سازمان غذا و دارو از تسهیل در بخش صدور 
مجوز برای شرکت های دانش بنیان حوزه سلامت و 

کوتاه کردن مسیر کسب مجوز برای آن ها، خبر داد.
سید حیدر محمدی در اختتامیه نخستین نمایشگاه 
ســلامت بنیان، گفت: در این نمایشگاه ۹۲ شرکت 
منتخب از بین بیش از ۱۰۰۰ شرکت حضور دارند. 
تسهیل در بخش صدور مجوز برای شرکت های دانش 
بنیان و کوتاه کردن مسیر کسب مجوز برای آن ها، با 
دستور وزیر بهداشت، یکی از دستاوردهایی بود که از 

جانب نمایشگاه دانش بنیان حاصل شد.
وی افزود: امیدواریم برگزاری این نمایشگاه راهی باشد 

تا در نمایشگاه سال های آینده شاهد افزایش تعداد 
شرکت ها و همچنین محصولات و فناوری های جدید 

از سوی این شرکت ها با مشکلات بسیار کمتر باشیم.
بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی سازمان غذا و دارو، 
در نخستین دوره نمایشــگاه سلامت بنیان از کتاب 
»حداکثر میزان باقی مانده آفت کش ها در محصولات 
خام کشاورزی و دامی« با حضور رئیس سازمان غذا 
و دارو، معــاون علمی و فناوری ریاســت جمهوری، 
دبیر ستاد توسعه زیســت فناوری معاونت علمی و 
فناوری، معاون وزیر جهاد کشاورزی و رئیس سازمان 

دامپزشکی رونمایی شد.

اسماعیلی گفت: علی رغم تلاش دشمنان برای 
خالی کردن جشــنواره ها از حضور هنرمندان، 
هنرمندان حضور جدی در جشنواره ها داشتند. 
محمدمهدی اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در حاشیه جلســه هیات دولت اظهار 
داشت: با پایان جشنواره های فجر، حضور و شوق 
و شور مردم و هنرمندان را تهران و شهرستان ها 
شاهد بودیم، مردمی بودن یکی از ویژگی های 

مهم این جشنواره است.
وی افــزود: علی رغم تــلاش دشــمنان برای 
خالی کردن جشــنواره ها از حضور هنرمندان، 
هنرمندان حضور جدی در جشنواره ها داشتند. 

وزیر ارشــاد همچنین خبر داد: ثبت نام حج از 

هفته آینده شروع می شود. دولت نگاه حمایتی 
نسبت به سفرهای زیارتی حج و عتبات عالیات 
 دارد و امیــدوار اســت بتوانــد از دغدغه های 

زوار بکاهد.
اســماعیلی همچنیــن در پاســخ به ســوال 
خبرنگاری گفت: موزه ملی سینما از افتخارات 
ملی کشورمان است. شب گذشــته نیز در آنجا 
مراسمی داشتیم که برخی از هنرمندان نگرانی 
خودشان را اعلام کردند. وی ادامه داد: اینکه قرار 
است موزه ملی سینما در طرح مولدسازی اموال 
دولت فروخته شود، به هیچ وجه صحت ندارد. 
در یک سال و نیم اخیر کارهای مهمی برای رفع 

مشکلات آنجا انجام داده ایم.

برگزاری دوباره کنسرت ها و بازگشت موسیقی به 
فضای جامعه آن هم در آستانه نوروز و بعد از مدتی 
تعطیلی، در ذات خود اتفاق خوشایندی تلقی می 
شود، اما نرخ بلیت هایی که سقف آنها حالا به ۷۰۰ 
هزار تومان در تهران رسیده است، این پرسش را به 
میان می آورد که انتهای این مسیر افزایش قیمت 

ها تا کجاست؟
چراغ برگزاری کنســرت ها که قبل از جشــنوار 
موسیقی فجر روشن شده بود، همچنان تا نوروز 
۱۴۰۲ که امسال با ماه مبارک رمضان هم همزمان 
شده، روشن می ماند. پیش از تعطیلی کنسرت ها، 
بلیت هر اجرا نهایتا تا مرز ۴۵۰ هزار تومان به فروش 
می رسید ولی با از سرگیری کنسرت ها، این نرخ، 
طی یک بازه  زمانی کوتاه به ۵۰۰  تا ۶۰۰ رســید 

و اکنون ۷۰۰ هزار تومان هم به فروش می رسد.
پیشتر در گفت وگویی با برگزارکنندگان کنسرت 
ها، از ســوی آنها چنین پیش بینی شده بود که 
افزایش نرخ بلیت هر کنسرت، با توجه به تاثیرات 
ناشی از کرونا بر جهان و دنیای هنر و همچنین نرخ 
تورم، امر چندان دور از ذهنی به نظر نمی رسد، اما 
مسئله اینجاست که این افزایش قیمت، نهایتا تا کجا 
ادامه دار خواهد بود و خط قرمز و پایان آن کجاست؟ 
خصوصا که سود حاصل از این رویه، صرفا در جیب 
خوانندگان پاپ و ســرمایه گذاران آنها می رود و 
عملا نفعی را عاید قشر آسیب پذیر موسیقی نمی 
کند که همان فعالان حوزه موسیقی سنتی، نواحی 

و کلاسیک هستند.
با از سرگیری کنسرت های پاپ در یکی دو ماه اخیر، 
بلیت کنسرت ها تا سقف ۵۰۰ هزار تومان به فروش 
رسید که البته در همان زمان بلیت کنسرت های 
خواننده جوانی مانند »زانکــو« در کیش تا ۸۰۰ 
هزار تومان هم فروخته شــد. پس از آن در فاصله 
کوتاه زمانی، فرزاد فرزین هم بلیت کنسرت های 
خود را تا سقف قیمت ۶۰۰ هزار تومان به فروش 

رساند. اکنون ولی به نظر می رسد که قرار است با 
موج جدیدی از افزایش قیمت بلیــت ها رو به رو 
شویم؛ چراکه آغاز بلیت فروشی های اخیر با سقف 

قیمت ۷۰۰ هزار تومان همراه بوده است.
البته نکته ای که در این بین به چشــم می خورد، 
اختلاف قیمت فروش بلیت برای کنســرت های 
مختلف است؛ چنانچه برخی از این کنسرت ها هنوز 
هم تا سقف ۵۰۰ هزار تومان بلیت فروشی می کنند. 
و از سوی متولیان امر به طور رسمی مشخص نشده 
اســت که این تفاوت قیمت دقیقا بر چه مبنایی 

شکل می گیرد؟
پیشــتر درباره این اختلاف ها و تعیین نرخ بلیت 
کنســرت ها با برخی از تهیه کنندگان موسیقی 
صحبت کرده بودیم که یکی از آنها به ایسنا اینگونه 
توضیح داده بود: »بر اســاس شــرایط اقتصادی 
حاکم بر جامعه اعضای صنف تهیه کنندگان آثار 
موسیقی، با مشورت یکدیگر و کارشناسی و تحلیل، 
قیمت گذاری بلیت ها را انجام می دهند؛ حال اگر 
قیمت گذاری برخی از کنســرت ها گران تر از رنِج 
اصلی و خــارج از عرف، تعیین شــود، بلیت ها به 
فروش نمی رود و عوامل آن کنســرت متضرر می 
شوند؛ البته چنین مواردی کم پیش می آید و در 
اکثر مواقع قیمت گذاری بلیت ها بر اساس سقف 

تعیین شده است.«
حال در شــرایطی که خوانندگان جوان تر بلیت 
های کنســرت خود را با قیمت های بالا و سقف 
۷۰۰ و ۸۰۰ هــزار تومان )در تهــران و کیش( به 
فروش می رســانند و بدین گونه کنسرت رفتن را 
به امری لاکچری بدل می کنند، شــاید آن دسته 
از خوانندگانی که کارکشته تر و قدیمی تر هستند، 
خود را محق بدانند که با رقمی بالاتر به روی صحنه 
بروند که بدین ترتیب شاید فروش  کنسرت هایی 
تا سقف یک میلیون تومان هم در آیندهای نزدیک 

چندان دور از ذهن نباشد.

ســخنگوی دولت با اعلام اینکه دولــت بنا به 
پیشنهاد وزارت دادگســتری جرایم ریالی بدل 
از حبس را اصلاح کــرد، گفت: بــا این اصلاح 
کسانی که به خاطر جرایم نقدی محکوم شده اند، 
دوره مجازات کوتاه تری خواهند داشــت .علی 
بهادری جهرمی در حاشیه جلسه هیات دولت 
با تبریک روز جوان، گفــت: در این هفته پیش 
رو و به مناسبت روز جوان برنامه های متعددی 
در دستور کار وزارتخانه های مختلف قرار دارد. 
جشنواره جوان برتر ایرانی در تمام مراکز استانی 

برگزار می شود و از این جوانان تقدیر می شود.
وی ادامه داد: نمایشــگاه های دســتاوردهای 
جوانان هفته آینــده برگزار می شــود. اردوی 
جوانان برای مشاهده حوزه های پیشرفت کشور 

نیز برگزار می شــود. شاهد اســتقبال گسترده 
و جدی جوانان از راهیان نور هســتیم. امســال 
پیش بینــی می شــود در حوزه دانشــجویی 
بیش از ۱۰۰ هــزار نفر در راهیان نور شــرکت 
 می کنند. همچنین اردوی راهیان پیشرفت هم 

برگزار می شود.
وی در ادامه درباره مصوبات دولت در دو جلسه 
اخیر خود، افزود: در راســتای کاهش جمعیت 
کیفری زندانیان ، دولت بنا به پیشــنهاد وزارت 
دادگستری جرایم ریالی بدل از حبس را اصلاح 
کرد. با این اصلاح کســانی که به خاطر جرایم 
نقدی محکوم شده اند، دوره مجازات کوتاه تری 
خواهند داشت و شاید برخی از آنها تا قبل نوروز 

به خانواده خود بازگردند.

رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: عده ای مدعی 
بودند ما پاسخ آژانس را نداده ایم در این زمینه هم 
گفتگو صــورت گرفت و با دعوت رســمی از آقای 
 گروســی، ایشــان طی یکی دو روز آینده به ایران 

خواهند آمد.
به گزارش مهر، محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی 
اتمی در حاشیه هیئت وزیران در جمع خبرنگاران 
اظهار داشت: در تعاملات با آژانس بین المللی انرژی 
اتمی طبق روال همیشگی و به طور ویژه به خصوص 
در این شرایط که امپریالیسم رسانه ای عملیات روانی 
و تهاجمی اش را برای تخریب کشور انجام می دهد، 
سعی کرد روابط با آژانس را تیره و تار نشان دهد اما به 
لطف الهی در دو ماه گذشته رفت و آمدها با آژانس در 
سطح کارشناسی و معاونان انجام شد و در دو هفته 
گذشته هیات هایی از آژانس در تهران حضور یافتند 

و تبادل نظر شد.
وی بیان کرد: در ایــن تبادل نظرهــا و رایزنی ها 
مواردی از جمله عدم انطباق بیانیه طراحی چیدمان 
سانتریفیوژها یا یک ذره، خوب مرور شد و بحث و 
کارشناسی شد و نهایی شــده و مشخص شده که 
انحراف خاصی وجود ندارد و این موضوعات با توجه 
به بحث های کارشناسی واجد اهمیت نبوده که به 

عنوان یک موضوع مورد پیگیری قرار گیرد.
رئیس ســازمان انرژی اتمی اضافه کرد: همچنین 
درباره موارد پادمانی باید برای روشنگری پاسخ هایی 
که دادیم مذاکره انجام می شد. برخی القا می کنند 
که پاسخ داده نشده است این درست نیست. پاسخ ها 
در چند صد صفحه ارسال شده بود و باید با حوصله 
با آنها مرور می کردیم و این امر هم تــداوم دارد و 
گفت گو شده است و در همین راستا در سفر آقای 
آپارو معاون پادمانی مدیرکل آژانس و مذاکراتی که 
انجام شد دعوت رســمی از آقای گروسی کردیم و 

ان شاءالله در یکی دو روز آینده به تهران می آیند.

اسلامی در رابطه با بخشی از گزارش برجامی آژانس 
که در آن به موضوع غنی سازی بالای ۸۳ درصدی 
در ایران اشاره کرده است گفت: در نمونه برداری از 
 )particle(یک شیر در روند غنی سازی یک ذره ای
که با میکروسکوپ هم دیده نمی شود مشاهده شد، 
اما مهم حجم و ســطح غنای موادی است که در 
پایان روند غنی سازی به دست می آید که بازرسان 
مشاهده کردند از ۶۰ درصد این مواد تجاوز نکرده 
است و خط تولید ما همان تولید اورانیوم با غنای ۶۰ 
درصدی است و همان هدف را هم دنبال می کنیم 
بنا بر این، آن موضوع با همین تعریف کنار گذاشته 

می شود.
وی در رابطه با کاهش نظارت های آژانس بر اساس 
برجام که در گزارش روز سه شنبه آژانس آمده است 
تصریح کرد: بر اساس سند برجام ۲۰۱۵ به دلیل 
اینکه طرفین متعهد، تعهداتشان را انجام ندادند، 
طبیعی است که ما هم بازگشــت از تعهدات مان 
را طبق قانون راهبردی انجــام دهیم و این هم که 
آژانس بنویسد نظارت هایش مانند گذشته نیست 
طبیعی است، اما این به معنی آن نیست که اشراف 

به فعالیت های هسته ای ایران ندارد.
رئیس ســازمان انرژی اتمی در خصوص محورها 
و موضوعات مطرح در ســفر گروســی بــه ایران 
خاطرنشان کرد: موضوع همین مواردی است که 
به عنوان مسائل پادمانی نام گذاری کردند و بسته 
شدن این پرونده. دلیل برجام همین موارد اتهامی 
بوده است که ۲۰ سال علیه ایران مطرح می کردند 
و در نهایت مذاکره شد و بر اساس سند برجام آنها 
مختومه شده اند. موارد تازه و جدیدی در کار نیست. 
اسلامی در رابطه با اینکه آیا سفر گروسی می تواند 
گره گشای مذاکرات برجامی باشد؟ گفت: ما هیچ 
چیز غیر عادی ای که تحت فشــار و سیاسی باشد 

را نمی پذیریم.

معاون مبارزه با جعل و کلاهبــرداری پلیس آگاهی 
فراجا نســبت به کلاهبرداری از شهروندان به وسیله 
تماس های تلفنی هشدارداد. سرهنگ عبداله چولکی 
در خصوص کلاهبرداری از کارت به شهروندان هشدار 
داد و گفت: گاهی اوقات چرب زبانی افراد کلاهبردار 
و طمع ورزی برخی از شــهروندان باعث خالی شدن 
حساب بانکی آن ها می شود بنابراین با رعایت چند نکته 
می توان از وارد شدن خسارت مالی به خود و خانواده تان 

جلوگیری شود.
وی با بیان اینکــه یکی از شــگردهای کلاهبرداران 
کشاندن افراد پای دستگاه های خودپرداز برای انجام 
عملیات کارت به کارت اســت که در نهایت منجر به 
تخلیه حساب بانکی شهروندان می شود، گفت: اولین 
نکته این است که آگاه باشید که کلاهبرداران با برقراری 
تماس تلفنی به بهانه برنده شدن در قرعه کشی قصد 

کلاهبرداری و تخلیه حساب بانکی تان را دارند.
معاون مبارزه با جعل و کلاهبــرداری پلیس آگاهی 

فراجا با بیان اینکه یکی از شــگردهای کلاهبرداران 
کشاندن شما پای دستگاه خودپرداز برای تخلیه حساب 
بانکی تان اســت، تصریح کرد: تماس های ناشناس و 
مشکوکی که اعلام کند از صدا و سیما، شرکت همراه 
اول و... تماس گرفته اند و شما برنده جایزه نقدی شده اید 
یا اینکه تماس هایی که به هر دلیلی قصد دارند شما را 
پای دستگاه خودپرداز بکشانند، آگاه باشید که قصد 

کلاهبرداری از شما را دارند.
وی توصیه کرد: اگر قرار است هر گونه وجهی به حساب 
عابر بانک شما واریز شده یا انتقال یابد لازم نیست شما 
به دستگاه خودپرداز مراجعه کنید بلکه با ارائه شماره 
کارت و بدون حضور شما این امر صورت خواهد گرفت. 
بر اساس اعلام پایگاه اطلاع رســانی پلیس، چولکی 
تصریح کرد: اطلاعات مربوط به شماره حساب، شماره 
کارت، کد اعتبارسنجی )cvv۲(، رمز اول یا دوم کارت 
بانکی خود را نباید از طریق تلفن یا پیامک در اختیار 

فردی قرار دهید.

عضو کمیته علمی ســتاد ملی مقابله با کرونا ضمن 
تشریح چرایی افزایش شــهرهای زرد و نارنجی کرونا 
در کشور، گفت: اینکه برخی شــهرها نارنجی و زرد 
می شوند، شاید دلیل بر این باشــد که داریم وارد یک 
پیک می شویم؛ البته هنوز قضاوت درباره این مسائل 
سخت است. سید احمد طباطبایی درباره وضعیت کرونا 
در کشور و چرایی افزایش شهرهای زرد و نارنجی، گفت: 
در کشور ما در برخی مناطق و شهرها آمار افزایشی را 
مشاهده می کنیم. بر اساس رنگ بندی وزارت بهداشت 
نیز تعداد شهرهای نارنجی و زرد بیشتر شده است. البته 
هرچند که هنوز شهر با رنگ قرمز کرونایی در کشور 
نداریم، اما در مجموع مقداری افزایش در برخی شهرها 
دیده می شود. وی افزود: البته شرایط کنونی کرونا در 
مقایسه با یک یا دو سال گذشته بسیار بهتر شده و شیوع 
بسیار کمتر است. در حیطه اطفال با اینکه همچنان 
موارد کرونا را به صورت تک گیر مشــاهده می کنیم، 
اما خوشبختانه عوارضی شدیدی که در سال گذشته 

در اطفال دیده می شد، امسال دیده نمی شود و از نظر 
شیوع هم روند کلی کاهشی بوده و شیوع کمتر است.   
طباطبایی با بیان اینکه هنوز نمی توان کمربند ایمنی 
و محافظتی خودمان را در قبال کرونا برداریم، گفت: 
کرونا همچنان تهدید محســوب می شود و همچنان 
به موازات عفونت های تنفسی دیگر که در کشور شایع 
است، می تواند شایع باشد. پیش از این دیده ایم که کرونا 
علائم متفاوت و مختلفی را اعم از علائم تنفسی تا علائم 
گوارشی و حتی برخی مواقع علائمی مانند تشنج و ... 
را ایجاد کرده است. در مواردی به راحتی هم نمی توان 
این علائم را به کرونا منتسب کرد. در عین حال شاید 
به دلیل کاهش شیوع بیماری، میزان انجام تست ها نیز 
کاهش یافته است. وی با بیان اینکه یکی از نکات مورد 
توجه این است که دیگر کسی پروتکل های بهداشتی 
را رعایت نمی کند، گفت: در مجامــع عمومی اعم از 
عروسی، عزا و... پروتکل ها رعایت نمی شود و همه فکر 

می کنند که در کرانه امن قرار گرفته اند.

اقدامات دولت برای کوتاه تر شدن دوره مجازات محکومانتسهیل صدور مجوز شرکت های دانش بنیان سلامت 

گروسی طی یکی دو روز آینده به ایران خواهد آمد

هشدار پلیس نسبت به کلاهبرداری های تلفنی

افزایش موارد کرونا در برخی شهرها

سياسیفرهنگی 

وزیر ارشاد فروش موزه سینما را تکذیب کرد

خط قرمز افزایش قیمت کنسرت ها کجاست؟



اقتصاد2
ایران

ارز پتروشــیمی وارد مرکــز 
مبادلات شد

با توجه به سیاســت دولت و بانــک مرکزی در 
خصوص عرضه ارز شــرکت های پتروشیمی در 
مرکز مبادلات، از دیروز ارز پتروشیمی ها وارد این 
مرکز می شود و قیمت ارزها در معاملات براساس 

عرضه و تقاضا تعیین می شود.
از روز 9 اســفندماه، عرضــه ارز شــرکت های 
پتروشــیمی به عنوان عرضه کننــدگان ارزهای 
صادراتــی و متقاضیان ارزهای مزبــور از طریق 
حضور در تابلوی دوم بازار متشکل ارز و طلا )مرکز 
مبادلات( انجــام می گیرد. گفتنی اســت بهای 
ارزهــا در معاملات نیز به جای اعمــال نرخ ثابت 
28500تومانی به ازای هر دلار، براســاس میزان 

عرضه و تقاضا در بازار مذکور تعیین خواهد شد.

ثبت نام ۵۱ هزار نفر برای خرید 
خودروهای وارداتی

مدیر طرح واردات خــودرو وزارت صنعت معدن و 
تجارت از انجام 5۱هزار ثبت نام برای واردات خودرو 
تا شب گذشــته خبر داد و گفت: ثبت نام تا ساعت 
۱8 فردا ادامه دارد و فعلا تمدید نمی شود. مهدی 
ضیغمی با اعلام اینکه این تعداد ثبت نام انجام شده 
به معنای ثبت نام واقعی نیست ، گفت: معرفی افراد 
پس از پایان فرآیند ثبت نام و انجام بررسی های لازم 
اعلام می شود. وی افزود: تاکنون 26 بانک در این 
طرح شرکت کرده اند و به بانکها اعلام کرده ایم که 
به درخواست مردم برای آنان حساب کوتاه مدت باز 
کنند تا سود به آنها تعلق بگیرد. ضیغمی با اشاره به 
رقم 500 میلیون تومانی که در حساب افراد مسدود 
می شود، بیان داشت: این رقم مطابق اعلام و شرایط 
شورای رقابت مبنی بر دریافت حداقل 50 درصد 
هزینه خودروی ثبت نامی است و در عمل میانگین 

رو به پایینی از قیمت خودروها را اعلام کردیم.
 مدیر طرح واردات خودروی وزارت صمت ادامه  داد: 
قیمت علی الحساب خودروها تا حد زیادی مشخص 
است، به عبارتی سود قطعی است و قیمت را سازمان 
حمایت مشــخص می کند، اما در ادوار گذشــته 
واردکنندگان بر اساس شــرایط و سودی که خود 
تعیین می کردند، به تعیین قیمت می پرداختند.

ضیغمی تصریح کرد: بنا نیست که حتماً ۱00 هزار 
نفر در سامانه ثبت نام کنند و هر چقدر هم که افراد 
ثبت نام کنند ما فردا سامانه را می بندیم. وی در ادامه 
در مورد محل تأمین ارز خودروها، گفت: تأمین ارز از 
محل ارزهای خارج از کشور و ارزهای رفع تعهد شده، 
است؛ یعنی این ارزها به راحتی امکان بازگشت به 
کشور برای مصارف دیگر را ندارد. مدیر طرح واروات 
خودرو وزارت صمت افزود: بانک مرکزی به گونه ای 
طراحی کرده است که این ارزها برای واردات خودرو 

استفاده شود و برای کشور هم منافع داشته باشد.
وی ادامه داد: بیــش از 96 درصد ارزی که دریافت 
می کنیم از محل ارزهای خارج از کشــور اســت و 
قابلیت استفاده برای خودرو را دارد و به راحتی برای 
ســایر محصولات نیز قابل استفاده نیست البته در 
شرایط فعلی جزئیات منشأ ارز را نمی توان اعلام کرد. 
ضیغمی در مورد تعیین قیمت خودروی چانگان 
گفت: من مسئول قیمت گذاری نیستم و سازمان 
حمایت مسئول است. یک بار چانگان را برای بورس 
اعلام کردیم اما هم نرخ ارز و هم نرخ تعرفه متفاوت 
بود و با توجه به رقابت خورد در بورس قیمت علی 
الحساب اعلام و مقرر شد پس از بررسی قیمت نهایی 
اعلام شود. وی افزود: هنوز خودروها ترخیص نشده 
است و باید با دستور وزارت صمت ترخیص شود زیرا 

ترخیص ها باید طبق برنامه عرضه صورت گیرد.
ضیغمی اضافه کرد: ترخیص خودروها قانونی  و 
توسط گمرک صورت می گیرد به نحوی که تمامی 
عوارض اعمال و قیمت نهایی ظرف یک روز از سوی 
سازمان حمایت مشخص می شــود. مدیر طرح 
واردات خودروی وزارت صمت در مورد اینکه در 
حال حاضر  چه تعداد شرکت عرضه کننده خودرو 
هستند، تصریح کرد: شرکت سایپا تمامی مجوزها 
را برای دو خودرو گرفته است و این خودروها امکان 
عرضه دارند و برای دو خودروی دیگر هم از شرکت 
کمپانی چانگان تاییدیه گرفته شده است. وی ادامه 
داد: مجوزهای هیوندا نیز اخذ شده و فقط قیمت 
پایه ارزش گمرکی مانده که هنوز اعلام نشده است 
که این عدد حداکثر طی اوایل هفته آینده تأیید 
می شــود.  وی گفت: در حال حاضر شرکت های 
سایپا، پارسیان گالری و کی تی ال خودرو عرضه 
خواهند کرد.ضیغمی در مورد هدف گذاری واردات 
در سال آینده به ارائه توضیحاتی پرداخت و افزود: 
با توجه مذاکرات انجام شده و قراردادهای منعقد 
شده، حجم واردات خودرو از اواخر اردیبهشت و 
اوایل خرداد کلید می خورد.  بر همین اساس اولین 
عرضه خودروهای وارداتی قبل از عید انجام و به 

دست مردم هم می رسد.

خبر

معاون وزیــر اقتصاد گفت: 
امســال 5 واحد درصد نرخ 
مالیات شرکت های تولیدی 
کاهش یافت و برای ســال 
آینــده ۷ واحــد درصد را 
پیشــنهاد داده ایم. داود منظور گفت: نظام مالیاتی 
زمانی رشد می کند و کار برای دولت انجام می دهد 
که کسب وکارها رونق بیشتری داشته باشد و اکنون 
موتور رشد اقتصاد کشورکارآفرینان هستند. به گفته 
رئیس سازمان امور مالیاتی کشور،  آنچه که باعث رشد 
و توسعه می شود ظرفیت کارآفرینی کشور است و اگر 
کشورها را با یکدیگر مقایســه کنیم، آنچه که باعث 
تفاوت می شود  درآمد ســرانه کشورهاست که این 
درآمد  ناشی از  جمعیت کارآفرینان جامعه  است. او 
می گوید: جمع کارآفرینان اهمیت فوق العاده ای و 

نقش ممتازی ایجاد می کند.
منظور  با بیان اینکه  رویکرد وزارت اقتصاد تسهیل کسب 
وکار و تشویق کارآفرینی  اســت و نگاه ما نگاه بخشی 
نیست،  افزود: به  عنوان مثال در سازمان مالیات وصول 

مالیات هدف ما نیست بلکه هدف ما آن است که مالیات 
را براساس موازین قانونی  دریافت کرده و  بتوانیم مودی 
مالیاتی را شناسایی کنیم،باید  برای  مالیات حق و قانون 

تعریف  کرده و آن را وصول کنیم. 
رئیس ســازمان امور مالیاتی ادامه داد: نباید مالیات به 
یک عامل بازدارنده تبدیل شــود، بلکه هدف ما تامین 
مالی دولت اســت؛ بنابراین اقدامات ما نباید زمینه ساز 

کاهش تولید شــود، بلکه  ما  هرگونه تســهیل گری با 
دریافت مجوز قانونی انجام می دهیم. معاون وزیر اقتصاد  
گفت: امســال 5 واحد درصد نرخ مالیات شرکت های 
تولیدی کاهش یافت و در سال آینده ۷ واحد درصد را  ما 
پشنهاد  داده ایم. از این رو  باید نظام اقتصادی و مالیاتی 
بیش ازهر چیز به تولید فکر کنــد.  او گفت: همچنین 
شرکت های بورسی  اگر درآمد  آنها زمینه ساز افزایش 

سرمایه شود، مشــمول مالیات می شوند. منظور گفت: 
امســال هم آســتانه  بودجه  ۱۴02 اعلام کرده ایم که 
معافیت  مالیاتی برای حقوق و دستمزد به 8۴ میلیون  
تومان  در سال و  در ماه به ۷ میلیون تومان  برسد. رئیس 
سازمان امور مالیاتی  توضیح داد: این اقدامات  اثر کاهنده 
ای در درآمدهای مالیاتی ما دارد، اما با این وجود اعتقاد 
 داریم مالیات در کنار مــردم و گروه های کم درآمد باید 

هزینه شود.
او گفت: برآورد ما حاکی اســت که درآمد مالیاتی 
حقوق و دســتمزد 55هزار میلیارد تومان در سال  
برسد، اما مجلس میزان مالیات حقوق و دستمزد 
حداکثر 20 هزار میلیارد تومان برآورد کرده  است؛ 
بنابراین  ۳5 هزار میلیــارد تومان درآمد مالیاتی را 
از دســت می دهد اما  اعتقاد داریم اگر لازم است 
در سال آینده به افراد حقوق بگیر مساعد بیشتری 
شود سازمان مالیات آمادگی  دارد این اثر کاهنده 
را بپذیرد. منظور اظهار کرد: بــا توجه  به فرارهای 
مالیاتی و شناسایی بیشــتر و موثر مودیان مالیاتی 
و بســتن روزنه های فرار  این کاهش را جبران می 
کند. معاون وزیر اقتصاد  گفت: برای واحدهای تولید 

آسیب دیده شرایط ویژه ای را اتخاذ کرده ایم.

دولت برای واحدهای تولیدی آسیب دیده شرایط ویژه ای اتخاذ کرده است 

کاهش نرخ مالیات تولید

تورم بهمن ۱۴۰۱، ۴۳.۶ درصد
نرخ تورم در دوازده ماه منتهی به بهمن ماه ۱۴0۱ 
نســبت به دوازده ماه منتهی به بهمن ماه ۱۴00 
معادل به ۴۳.6 درصد رســید.به گزارش روابط 
عمومی بانک مرکزی، خلاصه نتایج شاخص بهای 
کالاها و خدمات مصرفی در مناطق شهری ایران 
)براساس ســال پایه ۱00=۱۳95( در بهمن ماه 

۱۴0۱ به شرح ذیل است:
 شاخص بهای کالاها و خدمات مصرفی در مناطق 
شهری ایران در بهمن ماه ۱۴0۱ به عدد ۷۴5.۱ 
رسید که نســبت به ماه قبل ۴.۴ درصد افزایش 
یافت. شاخص مذکور در بهمن ماه ۱۴0۱ نسبت 
به ماه مشابه سال قبل معادل 5۴.6 درصد افزایش 
داشته اســت.  نرخ تورم در دوازده ماه منتهی به 
بهمن ماه ۱۴0۱ نســبت به دوازده ماه منتهی به 
بهمن ماه ۱۴00 معادل۴۳.6  درصد می باشــد.

گفتنی است تمامی آمارهای مربوط به نرخ تورم 
از ســال ۱۳9۷ به بعد نیز در پایگاه اطلاع رسانی 
بانک مرکزی، در منوی آمارها و داده ها/ آمارهای 
اقتصادی/ ســری زمانی شــاخص بهای کالاها و 

خدمات مصرفی بروزرسانی شد.

هفته آینده بیش از ۵۰۰ هزار 
خودروی داخلی عرضه می شود 
سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت از عرضه 
بیش از 500 هزار دستگاه خودروی داخلی از هفته 
آینده در سامانه یکپارچه تخصیص خودرو خبر 
داد. امید قالیباف افزود: همه خودروسازان داخلی 
از جمله ایران خودرو، سایپا و خودروسازان بخش 
خصوصی به جز گروه بهمــن در این طرح حضور 

خواهند داشت.
وی بیان داشت: عرضه خودروها با قیمت هایی است 
که از سوی شورای رقابت تعیین می شود. قالیباف 
ادامه داد: شــرایط ثبت نام افراد، همان شــرایط 
اعلامی در طرح های قبلی است و با ثبت نام در این 
سامانه مطابق وعده وزارت صمت دیگر چیزی به 
نام قرعه کشی نخواهیم داشت. وی اضافه کرد: در 
این طرح حدود نصف قیمت هر خودرو به عنوان 
ودیعه در حساب افراد مسدود می شود که خودرو 

به خودرو متفاوت خواهد بود.
مشاور وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان 
کرد: چنانچه تقاضای خودرویی از عرضه خودرو در 
این طرح بیشتر شود، یک لیست انتظار تعریف شده 
و نوبت افراد برای تحویل خودرو مشخص می شود 
که به احتمال زیاد از سه ماه تا یک سال خواهد بود.
وی خاطرنشــان کرد: با عرضه سنگین یادشده، 
همچنین انجام واردات خــودرو و انجام واردات از 
مناطق آزاد، بازار خودرو شــرایط خوبی خواهد 
داشت و انتظار می رود به تدریج به آرامش برسد. 
قالیباف تاکید کرد: عرضه این خودروها در سامانه 
یکپارچه تخصیص خودرو خواهد بود و در بورس 
کالا انجام نخواهد شــد. وی اظهار داشت: پس از 
انجام طرح واردات خودرو در ســامانه یاد شده و 
مشخص شدن وضعیت و تکلیف افراد، بلافاصله 
 عرضــه خودروهای داخلــی در این طــرح آغاز 

خواهد شد.

سقوط آزاد قیمت ها در بازار طلا 
و سکه

در بازار آزاد تا این لحظه قیمت طلای ۱8عیار هر 
گرم 2 میلیون و ۴59 هزار تومان و قیمت ســکه 
تمام بهار آزادی طرح جدید 28 میلیون و800 هزار 
تومان است. هم اکنون در بازار آزاد، قیمت طلای 
۱8عیار هــر گرم 2 میلیــون و ۴59 هزار تومان، 
قیمت سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم 26 میلیون 
و ۴00 تومان و قیمت سکه تمام بهار آزادی طرح 

جدید نیز 28 میلیون و 800 هزار تومان است.
در بازار ســبزه میدان، قیمت نیم سکه بهار آزادی 
۱6 میلیــون و ۴00 هزار تومان، ربع ســکه بهار 
آزادی ۱0میلیون و ۷00 تومان و سکه یک گرمی 
6 میلیون و ۴00 هزار تومان تعیین شده است و 
به فروش می رسد. هر مثقال طلا در بازار داخلی، 
۱0 میلیون و 665 هزار تومان ارزش گذاری شده 
است؛ ضمن اینکه قیمت هر اونس طلا در بازارهای 
جهانی ۱8۳۳ دلار است. بر اساس معاملات بازار 
مبادله ارز و طلای ایران قیمت هر اسکناس دلار 
روز چهارشنبه، ۱0 اسفندماه ۴۳ هزار و 8۱5 تومان 
و قیمت حواله دلار ۳8 هزار و ۱00 تومان کشف 
شد. از 8 اسفندماه علاوه بر قیمت های اسکناس و 
حواله دلار، قیمت اسکناس و حواله یورو و درهم 
نیز در سایت بازار متشکل درج می شود؛ بر همین 
اساس نیز نرخ اسکناس یورو ۴6 هزار و ۴0۷ تومان، 
و نرخ حواله یورو ۴0 هزار و ۳5۴ تومان اعلام شده 
اســت. همچنین در مرکز مبادلــه ارز و طلا نرخ 
اسکناس درهم ۱۱ هزار و 9۳0 تومان و نرخ حواله 

درهم نیز ۱0 هزار و ۳۷۴ تومان اعلام شده است.
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سرپرســت مرکز توســعه تجــارت الکترونیکی 
در مراســم امضــای تفاهمنامه با پــارک علم و 
فناوری خراســان گفت: بیش از ۷00 هزار نفر به 
صورت رســمی در حال فعالیت در بخش تجارت 
الکترونیکی هستند و در سال آینده نیاز به 250 
هزار ناوگان جدید برای ســرعت گرفتن تجارت 
الکترونیک داریم. »امین کلاهدوزان« سرپرست 
مرکز توسعه تجارت الکترونیکی در مراسم امضای 
تفاهم نامــه با پارک علــم و فناوری خراســان و 
استانداری خراسان برای حمایت از کسب وکارهای 
الکترونیکی گفت: کل تجارت الکترونیک ۱250 
همت بوده که کمتر از 20 درصــد آن مربوط به 

گردش مالی خرده فروشی کل کشور است.
وی با بیان اینکه اکنون ۱20 هزار شرکت رسمی و 
رجیستر شده در تجارت الکترونیک داریم، گفت: 

از انجایی که در این بخش شــفافیت بسیار زیاد 
است و بیش از ۷00 هزار نفر به صورت رسمی در 
حال فعالیت در بخش تجارت الکترونیک هستند 
که باید در اولویت قرار بگیرند. در جلســاتی که با 
شرکت ملی پســت برگزار کردیم برآورد من این 
است که در سال آینده نزدیک به 250 هزار ناوگان 

جدید می خواهیم.
وی افــزود: تفاوتی کــه وزارت صمت بــا وزارت 
ارتباطات دارد این است که ما متولی تولید هستیم 
و تقاضا را تحریــک می کنیم، اما متأســفانه در 
برخی موارد این اتفــاق رخ نمی دهد. کلاهدوزان 
با بیان اینکه با امضای این تفاهم نامه قصد داریم 
تمرکززدایی از مرکز را انجام بدهیم، تصریح کرد: 
با این کار اســتان ها را در استخراج آمار مربوط به 
تجارت الکترونیکی دخیل می کنیم. تأمین نیروی 

مناسب برای شــرکت ها نیز از دیگر اهدافی است 
که این تفاهم نامه دنبال می کند. سرپرست مرکز 
توســعه تجارت الکترونیکی خاطرنشان ساخت: 
اشــکالی که در سال های گذشــته وجود داشته 
این است که 50 درصد شرکت های الکترونیکی 
در تهران مســتقر شــدند که این آســیب های 
زیادی از نظر فرهنگی، فناوری و اجتماعی دارد. 
ظرفیت های نیروی انسانی استان عملًا به تهران 
مهاجرت می کنند که این منجر به آسیب می شود. 
انتظار داریم اســتان ها اعلام کنند که هرکدام در 

چه بخشی ظرفیت لازم برای همکاری را دارد.
»ابوالفضل چمنــدی« معــاون هماهنگی امور 
اقتصادی اســتانداری خراســان رضوی در ادامه 
افزود: افزایش سهم تجارت الکترونیکی ۳ مزیت 
مهم در خصوص تقویــت تولیدکننده، کنترل و 

نظارت بر بازار و توسعه صادرات دارد. در این سه 
محور که بــه تقویت توان تولیدی کشــور و عدم 
وابســتگی به ارز خارجی کاهش داده و منجر به 
افزایش قدرت پول ملی می شود. وی افزود: در هر 
سه محور می توانیم فعالیت کنیم و بازیگران اصلی 
آن شرکت های دانش بنیان هستند و باید پیشرفت 

فناورانه را الگوی راه خود قرار بدهیم.
»مســعود میرزایی« رئیس پارک علم و فناوری 
خراسان رضوی نیز خاطرنشــان کرد: متأسفانه 
پارک های فناوری در 2 دهه گذشته بیشتر کارهای 
لوکس انجام داده اند. در خراســان رضوی ما در 
ســه عرصه صنایع معدنی، غذایی و کشاورزی و 
خلاق فرهنگی فعالیت می کنیم و در این بخش ها 
فرصت های عظیمی داریم. مــا تمام قد در برای 

همکاری اعلام آمادگی می کنیم.

نماینده کارگران در شــورای عالی کار با تایید خبر 
برگزاری نشست فردای شورای عالی کار با حضور 
نمایندگان کارگری و کارفرمایی در وزارت کار تاکید 
کرد: تعیین دستمزد کارگران باید بعد از مشخص 
شدن هزینه معیشت کارگران صورت بگیرد تا بتوانیم 
مبنایی برای ورود به مذاکرات و چانه زنی های مزدی 

داشته باشیم.
هادی ابوی اظهار کرد: نشست شورای عالی کار با 

حضور نمایندگان کارفرمایی و کارگری در وزارت کار 
برگزار می شود و در کنار موضوع آیین دادرسی کار 
به بحث دستمزد ۱۴02 نیز خواهیم پرداخت. وی در 
پاسخ به این پرسش که آیا کمیته دستمزد شورای 
عالی کار هزینه سبد معیشت را مشخص کرده است یا 
نه؟ گفت: روز گذشته کمیته مزد تشکیل شد اما هنوز 
درباره رقم هزینه ماهانه سبد معیشت کارگران به 
نتیجه نرسیده است. البته فردا قرار است کمیته مزد 

گزارشی در این خصوص ارائه کند ولی علیرغم آنکه 
چندین جلسه کمیته مزد تشکیل شده هنوز هزینه 

سبد معیشت کارگران تعیین نشده است.
نماینده کارگران در شورای عالی کار ارائه گزارشی 
از سوی نمایندگان کارفرمایی را از دیگر محورهای 
جلسه فردا ذکر کرد و گفت: گروه کارفرمایی گزارشی 
در خصوص تعیین مزد منطقــه ای ارائه خواهند 
کرد. به گفته ابوی تا زمانی که هزینه سبد معیشت 

به عنوان یک مبنا مشخص نشــده نمی توان وارد 
مذاکرات مزد شد. هزینه ماهانه سبد معیشت باید 
ابتدا مشخص شود تا بتوانیم وارد چانه زنی های مزدی 
شویم. وی تاکید کرد: در حال حاضر هزینه های سبد 
معیشــت کارگران از اجاره بها تا هزینه های درمان 
و خوراکی ها افزایش یافته و مــلاک و تاکید گروه 
کارگری برای آغاز مذاکرات مزد به دست آمدن عدد 

سبد معیشت است.

وزیر کار، رفاه و تامین اجتماعی گفت: بستر اجرای 
کالابرگ الکترونیکی آماده است ولی اقبال عمومی 

به آن یک مقدار کم است. 
سید صولت مرتضوی در حاشیه جلسه هیات دولت 
در جمع خبرنگاران با بیان اینکه طرح کالابرگ را 
به سراسر کشــور تعمیم می دهیم، گفت: آمادگی 
کامل برای اجرای کالابــرگ الکترونیکی داریم ، 
اما اقبال عمومی یک مقدار کم اســت، بستر کاملا 
فراهم اســت که باید برنامه ریزی شــده و مشوق 
 هایی در نظــر گرفته شــود تا این اقبال بیشــتر

 شود.
وی در خصوص تعیین حقوق و دستمزد کارگران 

برای ســال آینده نیز گفت: در هفته های گذشته 
من با نماینــدگان کارگــران و هــم نمایندگان 
کارفرمایان و نماینــدگان دولت مذاکرات مفصلی 
درباره رقم دســتمزد کارگران داشــتم. بعضا فکر 
می کنند تصمیم در این خصوص با دولت اســت 
در حالیکه اصل بر ســه جانبه گرایــی نمانیدگان 
کارگــران، کارفرمایــان و دولت اســت و باید این 
ســه به رقم ثابتی براســاس شــاخص هایی که 
قانون تعیین کرده اســت، برســند. رقم دستمزد 
کارگران توســط کارشناســان و کارگــروه ها در 
 حال بررسی اســت و حتما تا پایان سال به نتیجه 

می رسد.

رئیس هیئت  مدیره و مدیرعامل شــرکت فرودگاه ها و 
ناوبری هوایی ایران، با انتصاب علی رســتمی به عنوان 
رئیس ستادتسهیلات نوروزی، مصوبات این ستاد را برای 
اجرا در فرودگاه های سراسر کشور ابلاغ کرد. به گزارش 
شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایــران، حمیدرضا 
ســیدی معاون وزیر، رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل 
شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایــران، با انتصاب 
علی رستمی به عنوان رئیس ستاد تسهیلات نوروزی، 
مصوبات این ســتاد را برای اجرا در فرودگاه های سراسر 
کشــور ابلاغ کرد. بر اســاس مصوبات ستاد تسهیلات 
نوروزی که در 26 بند تنظیم شــده اســت، فرودگاه ها 

موظف هستند تا شــروع برنامه پروازهای نورزی، پیش 
بینی و رفع نواقص سیستم های )گرمایشی و سرمایشی( 
ساختمان ها، زیباسازی فضای سبز، جداول، رفع نواقص 
روشنایی پارکینگ ها، دستگاه های توزین و کمک ناوبری 
و دستگاه های بازرسی و کمک بازرسی )گیت وی، ایکس 
ری( را در دستور کار خود قرار دهند. استقرار اورژانس، 
اجرای برنامه های فرهنگی، منطقه ای )سفره هفت سین( 
در استقبال از نوروز ۱۴02، پخش جاذبه های گردشگری 
از نمایشگرهای سالن فرودگاه، ساماندهی فضای سبز 

و گلکاری محوطه ترمینال ها، حضــور افرادی با لباس 
متحدالشکل با عنوان »راهنمای مسافر«، آمادگی کامل 
برای پذیرش پروازهای نوروزی به صورت 2۴ ســاعته، 
برقراری میز خدمت متشکل از شرکت های هواپیمایی 
به منظور پاسخگویی در زمان تأخیر یا ابطال پرواز، ارائه 
تسهیلات لازم برای افراد توان خواه و معلولیت جسمی، 
دسترســی آســان به درگاه فرودگاهی و ارائه بهترین 
کیفیت پاسخگویی به تماس های تلفنی و ایجاد سیستم 
نظرخواهی از مســافران، نصب منشور حقوق مسافر در 

ترمینال ها و اماکن مورد نیاز، حضور به موقع غرفه داران و 
بهره برداران در محل کار با رعایت حجاب کامل اسلامی، 
برخورداری غرفه ها از نظم و ظاهری آراسته )تمیزی و 
آراستگی غرفه ها و رستوران و…(، رعایت اصول بهداشتی 
به ویژه در رستوران ها، خوراکی فروشی ها و غیره، نظارت 
و کنترل محسوس و نامحسوس بر قیمت ها و عملکرد 
غرفه ها، رستوران ها، تاکسیرانی و ثبت گزارشات، آمادگی 
واحدهای ستادی با ارائه شیفت های لازم برای پاسخگویی 
به نیازهای فرودگاه های کشور از جمله مصوبات مهمی 
است که ستاد تسهیلات نوروزی شرکت فرودگاه ها به 

تصویب رسانده است.

شاخص بورس در جریان معاملات بازار سرمایه با افت 
۱6 هزار واحدی روبه رو شد. در جریان دادوستدهای 
امروز بازار سرمایه بیش از ۱5میلیارد و 669میلیون 
سهم و حق تقدم به ارزشی بالغ بر 9هزار و ۱22میلیارد 
تومان در بیش از ۷5۴هزار نوبت مورد دادوستد قرار 
گرفت و شاخص بورس با افت ۱6هزار و ۳50واحدی در 
ارتفاع یک میلیون و 82۱هزار و ۷69واحد قرار گرفت.

بیشترین اثر منفی بر دماسنج بازار سهام در روز جاری 
به نام نمادهای معاملاتی شرکت های فولاد مبارکه 
اصفهان، سرمایه گذاری تامین اجتماعی و ملی صنایع 
مس ایران شد و در مقابل شرکت های معدنی و صنعتی 
چادرملو، گروه مپنا و مخابرات ایران با رشد خود مانع 

افت بیشــتر نماگر بازار سهام شــدند. بر اساس این 
گــزارش، در بازارهای فرابورس ایــران هم با معامله 
6میلیــارد و 882میلیون ورقه بــه ارزش ۳۴هزار و 
۱2۳میلیارد تومــان در ۳5۷هزار نوبت، شــاخص 
فرابــورس )آیفکس( ۳۳واحد افت کــرد و در ارتفاع 

2۳هزار و ۷واحد قرار گرفت.
در این بازار هم بیشترین اثر منفی بر شاخص فرابورس 
به نام نمادهای آهن و فولاد غدیر ایرانیان، آهن و فولاد 
ارفع و پتروشیمی زاگرس پاسارگاد بیشترین اثر منفی 
بر این نماگر به نام شرکتهای سنگ آهن گهر زمین، 
گروه انتخاب الکترونیک آرمــان و تولید نیروی برق 

دماوند شد.

فعالیت ۷۰۰ هزار نفر و ۱۲۰ هزار شرکت در تجارت  الکترونیکی

دستمزد بعد از تعیین هزینه سبد معیشت مشخص می شود

اقبال عمومی به کالابرگ الکترونیکی کم است

مصوبات نوروزی به فرودگاه های کشور ابلاغ شد

شاخص بورس ۱۶ هزار واحد افت کرد

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

اصلاح پایه های مالیاتی 
عبدالمجید شیخی، کارشناس اقتصادی

ضرایب مالیاتی برای تولید باید ثابت در اصل به نفع این بخش باشد. برای تولید باید مشوق ها و معافیت هایی در نظر گرفته شود تا میزان آسیب ها و مشکلات در این بخش به حداقل کاهش باید. بخش تولید موتور رشد اقتصادی 
است. تا زمانی که رشد اقتصادی نداشته باشیم نمی توانیم به افزایش درآمدهای ارزی امید ببندیم.  تحقق این برنامه در گرو کمک به تولید و استفاده از دریافت مالیات حداقلی از بخش مولد کشور است. معافیت های مالیاتی 

شرکتهایی که درآمدهای کلان دارند باید حذف شود. افرادی که فرار مالیاتی دارند باید با عزم و تلاش جدی شناسایی و بر اساس قوانین، مالیات خود را پرداخت کنند. 
دولت باید بر تامین منابع مالی متمرکز شود و با تمام توانایی منابع مالی را به نحو احسنت تامین کند که یکی از راهکارهای آن اخذ مالیات است. با توجه به گستردگی فرار مالیاتی در ایران، اگر دامنه اصلاح پوشش مالیاتی افزایش 

پیدا کند، قطعاً منابع خوبی در اختیار بودجه کشور قرار می گیرد. قاطعیت دولت در اخذ مالیات می تواند منجر به پایان  یافتن یا سرکوب هرچه بیشتر فعالیت های غیرمولد در کشور شود. 
پایه های مالیاتی باید اصلاح شوند و پایه های مالیاتی باید گسترش یابند. چراکه بسیاری از فعالیت ها در سبد پایه ای مالیاتی قرار ندارند. برای جلوگیری از فرار مالیاتی باید سامانه رصد و پایش تراکنش های پولی ایجاد شود. حذف 
معافیت ها، اصلاح پایه ها، توسعه آن، مجهز کردن پایانه های فروش و اصلاح ضرایب مالیاتی هم در دستور کار قرار بگیرد. ضرایب مالیاتی باید به نفع تولید کشور اصلاح گردد. تعریف منصفانه مالیات برای بخش تولید نیز یک الزام 

است و باید کوشید تا افراد به ناحق مشمول مالیات نشوند.
از سوی دیگر توقف رشد سالیانه نقدینگی هم یک امر ضروری است. یعنی اگر نقدینگی در خدمت بخش غیرمولد باشد، به طور حتم برای حال و روز اقتصاد به ویژه در شرایط کنونی بسیار آسیب زا است. اگر مالیات های تعیین 

شده محقق شود نه تنها کسری بودجه هنگفت جبران می شود بلکه نگرانی شکل گرفته بر اساس نظریه رابطه بین نقدینگی و تورم هم برطرف خواهد شد.



3 بازار

چندی پیش سیستم بانکی نرخ سود تسهیلات نهضت ملی مسکن را به 
۲۳ درصد رساند اما وزیر راه و شهرسازی به تازگی وعده کاهش سود این 
تسهیلات را داده اســت. این روز ها بحث تسهیلات نهضت ملی مسکن و 
نرخ سود آن  داغ شده اســت  و در حالی که خبرهایی از رشد نرخ سود این 
تسهیلات اعلام شد اما وزیر راه و شهرسازی چندی پیش خبر خوشی در 

رابطه با کاهش میزان اقساط این طرح  داده است.
مهرداد بذرپاش با بیان اینکه یکی از مشکلات پروژه های نهضت ملی بالا 
بودن نرخ تسهیلات و به ســختی افتادن متقاضیان در پرداخت اقساط 
تسهیلات بانکی اســت، گفت: اخیرا رئیس جمهور و معاون اول نسبت به 

بازنگری و کاهش نرخ تسهیلات نهضت ملی قول مساعد داده اند.
او می گوید: مقرر شده از روش های مختلفی که نظام بانکی اجازه دهد نرخ 
تسهیلات تا حدودی کاهش یابد که فشار کمتری به مردم تحمیل شود. 
بر این اساس قرار است در جلسه شورای پول و اعتبار موضوع کاهش نرخ 
سود تسهیلات نهضت ملی مسکن مطرح  شــود  و احتمالا این نرخ سود 
۲۳ درصدی تســهیلات طی یک شرط و شــروطی  تغییر می کند. وزیر 
راه و شهرســازی با تاکید بر لزوم سرعت گرفتن اجرای پروژه های نهضت 
ملی مسکن گفت: روش های مختلفی برای سرعت بخشی به پروژه ها در 
نشست های مختلف با انبوه سازان پروژه های بزرگ و استانداران مطالبه و 
پیگیری می شود تا سرعت اجرای پروژه ها بالا رفته و مشکلات متقاضیان در 

پرداخت و تامین تسهیلات مربوطه کمتر شود.
بذرپاش ادامه داد: در ســال ۱۴۰۲ از طریق تامین زمین و مشــارکت با 

انبوه سازان و شرکت های ساختمانی و انبوه سازان حقیقی اجرای پروژه های 
مسکن سرعت بیشتری خواهد گرفت. او گفت: هر جا امکان تامین زمین 
وجود داشته باشد، اولویت ما تقدیم زمین در کنار وام به متقاضیان است. در 
بخشی از شهر ها هم که اجازه واگذاری زمین با مقیاس بالا به متقاضیان داده 
نمی شود، مدل های آپارتمان سازی دنبال خواهد شد تا در این شرایط قیمتی 

متقاضیان با حداقل قیمت صاحب خانه شوند.
در این شرایط چالش های مربوط به پرداخت تسهیلات در کنار نرخ بالای 
مصالح ساختمانی، سبب شده که برخی پیمانکاران بخش خصوصی تمایلی 
برای ورود به این حوزه نداشته باشند. عدم همکاری بانک ها هم در پرداخت 
این تسهیلات در بی رغبتی سازندگان بی تاثیر نبوده و پرداخت تسهیلات 
توسط یک بانک که به گفته بسیاری از انبوه سازان همچنان روش سنتی 
را برای پرداخت در پیش گرفته باعث شده که عقب ماندگی هایی را در این 
بخش شاهد باشیم. در حال حاضر میزان پرداخت تسهیلات نهضت ملی 
مسکن ۴۵۰ میلیون تومان است که در پرداخت این تسهیلات هم هنوز 

مشکلات بسیاری وجود دارد.
محمد مرتضوی رئیس کانون سراسری انبوه سازان اعلام کرده بود که این 
میزان تسهیلات نه تنها برای ساخت پروژه های نهضت ملی مسکن کافی 
نیست بلکه پرداخت آن به شیوه های سنتی در چنین شرایطی باعث شده 
که سازندگان با مشکلاتی مواجه شوند. او ادامه داد: دولت باید برنامه خود را 
برای اجرایی شدن این طرح کامل مشخص کند، اما هنوز در سر اجرای این 

طرح مشکلات زیادی وجود دارد.

براساس این گزارش با توجه به  اینکه  نرخ ســود تسهیلات  بانکی  از ۱۸ 
درصد به ۲۳ درصد افزایش یافته، این موضوع باعث نگرانی بســیاری از 
متقاضیان  نهضت ملی مسکن شده است چراکه  میزان اقساط تسهیلات 
نهضت ملی مســکن حدود ۷ میلیون تومان بود و با افزایش نرخ ســود 
تسهیلات نهضت ملی مسکن به ۹ میلیون تومان می رسد و بازپرداخت 
این میزان قسط برای بسیاری از اقشار متوســط هم سخت است چراکه 
 حقوق کارگران حتی با افزایش دستمزد هم کفاف پرداخت این میزان از 

اقساط را نمی دهد.
آخرین آمار های ارائه شده از روند پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن 
توسط بانک مسکن اعلام شده که تاکنون ۸۴۵ هزار و ۵۷۹ متقاضی پذیرفته 
شده در طرح نهضت ملی در بانک افتتاح حســاب کرده اند. به گفته علی 
عسکری سرپرست بانک مسکن، مبلغ کل واریزی به حساب سازندگان از 
محل تسهیلات و آورده ۵۱ هزار و ۲۵۰ میلیارد تومان است که از این میزان 
۱۸ هزار و ۸۰۱ واحد از محل آورده و ۳۲ هزار و ۴۴۹ میلیارد تومان از محل 
تسهیلات واریز شده است. به گفته عسکری، بانک مسکن تاکنون با ۲۱۲ 
هزار و ۵۱۰ واحد به مبلغ ۷۲ هزار و ۳۶۸ میلیارد تومان قرارداد منعقد کرده 
است. براساس این گزارش در حال حاضر روند ساخت و اجرای پروژه های 
نهضت ملی مسکن با توجه به تامین زمین، بهتر از قبل شده است که البته  
دولت وعده داده  که با اعطای زمین و از طریق خود مالکی روند ســاخت 
پروژه ها را سرعت ببخشد که این امر می تواند یک گام مهم در جهت رونق 

بازار مسکن باشد.

نائب رئیس اول اتاق اصناف ایران گفت: افزایش 
هر روزه و لحظه ای نرخ ارز منصافه نیست و هر 
روز شــاهد بی ثباتی نرخ ارز در بازار هستیم و 
شــرایط به گونه ای اســت که نرخ ارز بر قیمت 
کالاها تاثیر گذار اســت. علیرضا حسنی اظهار 
کرد: نوسانات نرخ ارز سبب افزایش قیمت کالا 
و بی ثباتی قیمت در برخی ارزاق عمومی مردم 

می شود.
وی با بیان اینکه بی ثباتی در نرخ ارز تا چه زمانی 
ادامه دارد؟ افزود: با توجه به شــرایط اقتصادی 
کشور و درآمد کم اکثریت قشــر جامعه مردم 
توان افزایش قیمت کالاها را ندارند و همین طور 
بازاریان و اصناف نمی توانند در بازار زیان ده کار 

کنند و لازم است دولت راهکاری بیاندیشد.
حســنی تصریح کرد: شــرایط ناپایدار نرخ ارز 

موجب ضرر و زیــان بازاریان خواهد شــد و در 
هفته اخیر شاهد نوسان بیشــتری در حوزه ارز 
بودیم و لازم است که دولت در این حوزه با قدرت 

بیشتری برای تثبیت نرخ ارز عمل کند.
وی با تاکید بر اینکه بی ثباتی نرخ ارز مستقیما 
سرمایه اصناف، بازاریان و تولید کنندگان را هدف 
می گیرد، افزود: این روند حتی تاثیر مستقیم بر 
ســفره های مردم دارد و فاصله طبقاتی و فقر را 
در جامعه بیشــتر می کند. نائب رئیس اول اتاق 
اصناف ایران با تاکید بر اینکه اصناف  و بازاریان 
همیشه و در هر شرایطی عدالت را در نرخ گذاری 
داشــته اند افزود: وظیفه ما کنترل و نظارت در 
بازار اســت که تلاش می کنیم به بهترین شکل 
انجام  بگیرد و اما عدم ثبات قیمت ها در بازار کار 

را برای بازرسین سخت می کند.

رئیس اتاق اصناف مرکز استان چهارمحال بختیاری 
با اشاره به ضریب بالای مالیاتی اصناف گفت: ضریب 
مالیات اصناف با میزان درآمدشان هماهنگی ندارد ، به 
عنوان نمونه قرار بود ضریب مالیاتی صنف فروش تلفن 
همراه ۳ درصد باشد و این در حالی است که ضریب 

مالیاتی این صنف ۷ درصد محاسبه می شود.
محمود حبیبیان افزود: بــالا بودن ضریب مالیاتی را 
در همه اتحادیه ها شــاهد هستیم و موضوع دیگری 
که دغدغه واحدهای صنفی اســت بالا بودن سقف 
بیمه تامیــن اجتماعی واحدهــای تولیدی اصناف 
است و واحدهای تولیدی صنفی از معافیت بیمه ای 
برخودار نیستند.  وی تصریح کرد: در حالی که برخی 
از واحدهای تولیدی مانند قالی بافان، نانوا ها و… از 
ضریب معافیت بیمه ۷ درصدی اســتفاده می کنند، 
دیگر واحدهای تولیدی مانند مکانیکی ها، جوشکاران 

و درب و پنجره سازان و… با ضریب ۳۰ درصدی بیمه 
تامین اجتماعی شــان را پرداخت می کنند و به واقع 
بیمه این واحدها با فروشگاه های تجاری بزرگ برابری 
می کند. رئیس اتاق اصناف شهرکرد اظهار کرد: مشکل 
دیگر واحدهای تولیدی و توزیعی اصناف استان دریافت 
تسهیلات بانکی می باشــد که مدتی است که بانکها 
تسهیلاتی ارائه نمی کنند و برای دریافت تسهیلات 
می بایست سپرده بالای ۵۰ میلیون تومان به مدت 
۴ الی ۶ ماه داشته باشند تا بتوانند وام دریافت کنند 
که این شرایط دریافت تسهیلات برای کسبه مناسب 
نیست. وی افزود: با توجه به نوسانات نرخ ارز و تحریم 
ها بسیاری از واحدهای صنفی متضرر شدند و حمایتی 
از بازار و کسبه در این شرایط سخت اقتصادی صورت 
نمی گیرد و با توجه به روند صعودی نرخ ارز شرایط کار 

در بازار سخت تر خواهد شد. 

نایب رییس اول کمیسیون تلفیق گفت: با مصوبه کمیسیون تلفیق 
خانه های لوکس با قیمت بالای ۲۰ میلیارد تومان مشمول مالیات 
دو در هزار می شوند. سیدمحســن دهنوی نایب رییس کمیسیون 
تلفیق در گفتگویی با اشــاره به اصلاح بند )ذ( تبصره شش لایحه 
بودجه در جریان جلسه امشب کمیسیون تلفیق گفت: کمیسیون 
در این بند مصوب کرد کــه خانه های لوکس بــا قیمت بالای ۲۰ 

میلیارد تومان مشــمول مالیات دو در هزار شــوند. وی افزود: این 
مصوبه مربوط به همه واحدهای مســکونی نیست و مربوط به خانه 
های لوکسی است که قیمت آنها بالای ۲۰ میلیارد تومان است لذا 
 این خانه های لوکس مــازاد بر ۲۰ میلیارد تومان ارزش، مشــمول 

مالیات می شوند.
گفتنی است براساس پیشنهاد فوق بند )ذ( تبصره شش به شرح زیر 

اصلاح شد؛ »خانه های لوکس و زمین های فاقد اعیانی دارای کاربری 
مســکونی اداری و تجاری و باغ ویلاهای مجاز با احتساب )عرصه و 
اعیان( که ارزش روز آنها بیش از ۲۰۰ میلیارد ریال باشــد؛ مازاد بر 
این مبلغ مشــمول مالیات به میزان دو در هزار می شوند.آیین نامه 
اجرایی این بند ظرف دو ماه پس از تصویب این قانون توســط تهیه 

خواهد شد.«

کاهش مبلغ اقساط طرح نهضت ملی مسکن در راه است

ضریب مالیات اصناف مطابق با درآمدشان نیستبی ثباتی نرخ ارز شرایط سختی برای بازار رقم زد
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رئیس اتحادیه کفاشــان دســت دوز تهران در 
توصیف بازار شب عید صنف متبوع خود گفت: 
بازار شــب عید کیف و کفش، کساد و کم رونق 
است. به دلیل گراني شــدید مواد اولیه، قیمت 
نهایي کفــش و محصولات مشــابه آن افزایش 
زیادي پیدا کرده و قــدرت خرید مردم کاهش 

یافته است.
رسول شــجري، رئیس اتحادیه کفاشان دست 
دوز تهران گفت: اگر امروز یک خانواده چهار نفره 
براي خرید کفش به فروشــگاهي مراجعه کنند 
باید تمام حقوق یک ماه خود را براي خرید کفش 
بپردازند. وي ادامه داد: این موضوع نشان دهنده 
تورم افسارگسیخته قیمت هاست که طبعا باعث 
کاهش خرید به دلیل عدم ضرورت کفش نو در 

سبد هزینه خانوارها مي شود.
شجري در ادامه با اشاره به اینکه فعالان این صنف 
یک سال تمام منتظرند تا شب عید شود و فروش 
خوبي داشته باشند تصریح کرد: اما متاسفانه به 

دلیل گراني شدید مواد اولیه، قیمت نهایي کفش 
و محصولات مشابه آن افزایش زیادي پیدا کرده و 
قدرت خرید مردم کاهش یافته است. این کاهش 
قدرت خرید کاملا محســوس است و نمي توان 
انتظار داشت که بازار شب عید امسال هم مانند 

سال هاي گذشته پر رونق باشد.
رئیس اتحادیه کفاشان دست دوز تهران همچنین 
در خصوص تدابیر اتحادیه براي کنترل قیمت ها 
و حفظ بازار شب عید گفت: اتاق اصناف نمایشگاه 
هاي فروش بهاره را در ارم و خاوران تدارک دیده 
است که از این روش مي توان برخي از تقاضاي 
از دست رفته را بازیابي کرد. همچنین برخي از 
فروشگاه ها، تحت نظارت اتحادیه اقدام به فروش 
فوق العاده مي کنند. شــجري در پایان با تاکید 
گفت: در هر صورت نباید فراموش کنیم که بانک 
مرکزي با عدم تخصیص ارز به واردکنندگان مواد 
اولیه بــراي تولید کیف و کفش، گــره کوري بر 

گراني بیش از حد این کالاها زد.

رییس هیات مدیره انجمــن پرورش دهندگان 
مرغ گوشتی اظهار داشت: در حال حاضر مشکل 
اصلی سویا تامین ارز است، چون تقریباً ۹۹ درصد 
آن از واردات تامین می شــود. محمد یوسفی در 
مورد آخرین وضعیت بازار مرغ اظهار داشت: از 
یک ماه پیش تقاضای مرغ افزایش یافته اســت. 
البته باید توجه داشت که معمولا در ایام نوروزی 
قیمت ها هم افزایش می یابد که در ســال جاری 
نباید از عامل کمبود نهاده غافل شــد. در ضمن 
دولت ذخایر کافی مرغ دارد، بنابراین جای نگرانی 

بیشتر وجود ندارد.
وی ادامه داد: در حال حاضــر قیمت مرغ آماده 
برای طبخ، ۷۰ هزار تومان و مــرغ زنده نیز ۴۵ 
هزار تومان اســت. عامل اصلی در قیمت مرغ، 
نهاده ها هســتند که تحت کنترل دولت اســت 
یعنی مرغداران باید از سامانه بازارگاه نهاده ها را 
تهیه کنند، که اگر در زمان نیاز و به اندازه کافی 
باشد می توان در مورد تولید و قیمت پیش بینی 
کرد. اما هنوز امکانات درستی برای رساندن آذوقه 
وجود ندارد و مرغداران مجبور به تهیه نهاده ها از 
بازار آزاد هســتند که قیمت آن نیز روزانه تغییر 

می کند.
وی افزود: برای نمونه قیمت ســویا روزانه تغییر 
می کند، در این شرایط چگونه می توان قیمت را 
پیش بینی کرد. با همه شرایط و مشکلات کنونی، 
تولید مرغ ادامه دارد. باید توجه داشت که در حال 

حاضر مشکل اصلی سویا تامین ارز است، چون 
تقریباً ۹۹ درصد آن از واردات تامین می شــود. 
این واردات بــه دو صورت کنجاله یــا دانه وارد 
شده که بعداً روغن کشی صورت می گیرد، حتی 
افزایش اندک قیمت روغن نیز مربوط به کمبود 

دانه سویا است.
رییس هیات مدیره انجمــن پرورش دهندگان 
مرغ گوشتی خاطرنشان کرد: باید توجه داشت 
که با نرخ مصوب کنونــی یعنی ۶۳ هزار تومانی 
مرغداران نمی توانند دوام بیاورند که در اینصورت 
روی به تعطیلی واحد های تولیدی خواهند آورد . 
البته چــون دوره پرورش مرغ گوشــتی تقریبا 
۵۰ روز اســت نمی توان در مورد ورود و خروج 

تولیدکنندگان اظهار صریح داشت.
وی در مــورد میــزان صادرات مــرغ نیز گفت: 
صادرات ما ناچیز و به عراق، افغانستان و برخی 
از کشورهای آسیای مرکزی است. معمولا وقتی 
در داخــل قیمت ها اندکی افزایــش می یابد به 
سرعت بازار صادراتی را قربانی می کنند. یوسفی 
خاطرنشــان کرد: معمولاً در مناسبات مختلف 
مانند ایام نوروز و ماه مبــارک رمضان، مصرف 
گوشــت مرغ افزایش می یابــد. در حال حاضر 
مصرف گوشــت روزانه گوشــت بطور متوسط 
۶۵۰۰ تا ۷۰۰۰ تن اســت که اگر قیمت ســایر 
پروتئین ها افزایش یابد قطعاً تقاضای آن نیز رشد 

خواهد کرد.

خرید طلای دست دوم یا مستعمل می تواند زیان 
اجرت را برای ســرمایه گذار کاهش دهد؛ از دیگر 
مزایای خرید این نوع طــلا می توان همچنین به 
این نکته اشاره کرده که نسبت به دلار و طلای نو، 
نوسانات کمتری دارد. خرید طلا از روزهای دور یکی 
از راه های حفظ ارزش دارایی به ویژه در میان بانوان 
بوده اما، همیشه یک مساله این سرمایه گذاری را با 

چالش مواجه کرده است؛ اجرت!
اجرت در واقع همان سودی است که فروشنده از 
مشــتری دریافت می کند، اما نکته اینجاست که 
این مبلغ هنگام فروش از پول اصلی کسر می  شود. 
برای فرار از ایــن زیان، راهکاری وجــود دارد که 
اتفاقا افرادی که با دید سرمایه گذاری به بازار ورود 
کرده اند، از آن اســتقبال می کنند. خرید طلای 
دست دوم یا مستعمل می تواند زیان اجرت را برای 
سرمایه گذار کاهش دهد؛ از دیگر مزایای خرید این 
نوع طلا می توان همچنین به این نکته اشاره کرده 
که نسبت به دلار و طلای نو، نوسانات کمتری دارد. 
در همین حال، هر اندازه سرمایه داشته باشید به 
همان مقدار نیز می توانید طلای شکسته یا دست 

دوم سالم بخرید.
طلای آب شــده هم کــه از آب کــردن همین 
طلاهای دست دوم به دســت می آید، یکی دیگر 
از راه های خرید طــلای بدون اجرت اســت؛ اما 
مشــکل اینجاســت که خرید طلای آب شده به 
دلیل احتمال تقلبی بودن، ریســک زیادی دارد 
و در عین حال غیرقانونی هم هســت. یک راهکار 
جالب دیگر برای ســرمایه گذاری در طلا، خرید 
النگوست! اجرت النگو به ویژه در سایزهای معمولی 
از باقی قطعات طلا کمتر است. با این حال، اما باید 
توجه داشــت که ورود به هر نوع سرمایه گذاری 
 نیازمند آگاهی کامل از بــازار، متغیرهای اثرگذار 

و نوسانات آن است.
بازار ارز این روزها ملتهب اســت و همه توجه ها 
به نرخ هایی اســت که در فضای مجازی منتشر 
می شود. درهر جای شهر که باشــید افراد خبر از 
افزایش لحظه ای قیمت ها می دهند و به یکدیگر 
توصیه می کنند که برای حفظ ارزش سرمایه خود، 
آن را به دلار تبدیل کنند. اما لازم است افراد توجه 
داشته باشند که خرید در شرایط موجود منطقی 

است یا نه؟
علاوه بر تجربه تاریخ کاهش قیمت دلار طی هفته ها 

و روزهای گذشته مسوولان و دست اندرکاران از 
جمله مدیرکل تجارت خارجی بانک مرکزی هفته 
گذشته تاکید کرد که فرایند تجاری کشور کاملا 
شفاف است و وضعیت تجارت کشور بهبود یافته 
اســت و نرخ هایی که اعلام می شود کاملا حباب 
است. وی با اشــاره به رشــد ۳۰ درصدی تامین 
نیازهای ارزی واردات نسبت به سال گذشته گفت: 
نمونه مشابه بازار ارز کنونی را در بازار سهام مرداد 
۹۹ شاهد بودیم، بنابراین باید از رفتارهای هیجانی 

و واکنش به این وقایع پرهیز کرد تا متضرر نشویم.
تاکید بر پرهیز از رفتارهای هیجانــی در بازار ارز 
مختص به مدیرکل تجارت خارجی بانک مرکزی 
نبود، امیر هامونی مدیر پروژه مرکز مبادلات ارز و 
طلای ایران نیز شب گذشته بر این امر اذعان داشت 
و گفت: منابع به حد کافی در اختیار داریم و نیازهای 
واقعی پاسخ داده می شود، بنابراین طبیعی است که 
برخی با نگاه سفته بازانه ورود کنند. سرمایه گذاران و 
متقاضیانی ارز که تقاضای آنها رسمی و مولد نیست، 
احتیاط زیادی کنند و نوسانات این روزها را در نظر 
گیرند، زیرا احتمال نوسانات کاهشی و منفی شدن 

بازار بسیار زیاد است.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران درباره افزایش 
قیمت ســکه و طلا گفت: شــرایط موجود ناشی 
از نوســانات بازار ارز و عدم عرضه ســکه در بازار 
است. عرضه ســکه و ارز در بازار باید توسط بانک 
مرکزی مدیریت شــود. هم اکنون خرید و فروش 
طلا و سکه در بازار انجام نمی شــود و با توجه به 
ثبات قیمت وجود ندارد بســیاری از فعالان بازار 
متضرر شــدند و حضور بانک مرکزی در کنترل 
 نــرخ ارز و عرضه نیم ســکه و ســکه کامل تاثیر 

بسزایی دارد.
حباب سکه چند میلیون تومان است و براین اساس 
به مردم توصیه می کنیم مصنوعات طلا خریداری 
کنند چون ممکن اســت حباب کاذب باشد و با 
انتشار خبر و عرضه سکه کل حباب تخلیه شود و 
متضرر شوند. مصنوعات طلا از این جهت مقرون 
به صرفه است که نسبت به حباب سکه یک سوم 
هزینه اجرت ساخت می شــود و در شرایط فعلی 
خرید سکه باید مدیریت شود. پیش بینی وضعیت 
بازار طلا در روزهای آینده ســخت است زیرا باید 
تغییرات قیمت در انس جهانی طلا و بازار ارز مورد 

ارزیابی قرار گیرد.

سال هاست مافیای بازار سیاه 
بلیــت هواپیما بــلای جان 
مســافران شــده و عملکرد 
آژانس های مســافربری به 
گران فروشی و سوءاستفاده ها 
در این بخش دامــن زده طوری که ایــن امر موجی از 
نارضایتی را در میان مسافران به وجود آورده و اغلب آنان 
از وضعیت موجود ابراز نگرانی می کنند. رییس سازمان 
هواپیمایی گفت: در حــال حاضر قیمت بلیت هواپیما 
کنترل شده است و در چارچوب دامنه قیمت های مصوب 
به فروش می رســد. در صورت تخلف، دستگاه قضایی 
پس از ارائه گزارش مردمی به سازمان هواپیمایی، ورود 
می کند و سازمان در لحظه گزارش های گران فروشی را 

مورد رسیدگی قرار می دهد.
به گزارش ایلنا، سه هفته مانده به آغاز سفرهای نوروزی 
بلیت های هواپیما نایاب و گران شده است. البته در ماه های 
قبل از اسفند هم دسترسی مردم به بلیت هواپیما سخت 

بود و عملا امکان خرید بلیت لحظه ای بلیت حذف شده 
اما در ماه  پایانی سال هر چند که ســتاد تنظیم بازار با 
افزایش قیمت ۳۰ درصدی بلیت هواپیما مخالفت کرده 
و اجازه افزایش را نداد، این روزهــا بلیت هواپیما برای 
ایام نوروز بیشــتر از آن ۳۰ درصدِ رد شده هم به فروش 
می رسد. این در حالی است که وزیر راه و شهرسازی اعلام 
کرده بلیت های نوروزی هیچ افزایشی نخواهند داشت.   

شــرکت های هواپیمایی عامل ایــن افزایش قیمت را 
چارترکنندگان می دانند و مدعی هستند که طبق نظارت 
سازمان هواپیمایی هیچ افزایش قیمتی در بلیت ها اعمال 
نکردند اما دخالتی در قیمت گــذاری بلیت هایی که به 
چارترکنندگان فروخته اند و افزایش قیمت در مرحله 

فروش از چاتر به مسافر اعمال می شود.
سوال این اســت که چرا ایرلاین ها اخیرا عمده بلیت را 
در اختیار چارترکنندگان می گذارند که پاسخ آنها این 
است که به دلیل کاهش شدید نقدینگی ناچار به فروش 

بلیت ها به چارترکنندگان هستیم.   
محمد محمدی بخش، رییس سازمان هواپیمایی کشوری 
در گفت وگو با خبرنگار ایلنا درباره نظارت بر قیمت بلیت 

هواپیما از سوی چارترکنندگان و شرکت های فروش 
بلیت اظهار داشت: مردم و مسافران بلیت گران را که چه 
به صورت مستقیم از شرکت هواپیمایی و چه از شرکت 
فروش بلیت خریداری کرده اند، به سازمان هواپیمایی 
کشوری گزارش دهند و قیمت بلیت هواپیما مشمول 

هیچ گونه افزایش قیمتی برای ایام نوروز نشده است.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: در حال حاضر قیمت 
بلیت هواپیما کنترل شده  اســت و در چارچوب دامنه 
قیمت های مصوب به فروش می رسد. در صورت تخلف 
دســتگاه قضایی پس از ارایه گزارش مردمی به سازمان 
هواپیمایی ورود می کند و سازمان در لحظه  گزارش های 
گران فروشی را مورد رســیدگی قرار می دهد. در موارد 
اخیر مردم شاهد بودند که تعزیزات با هماهنگی سازمان 
هواپیمایی بلافاصله به گزارش های مردمی رسیدگی کرد 

و شکایات مسافران مشمول مرور زمان نخواهند شد. 
وی تاکید کرد: در مواقعی بلیت هواپیما به همراه بسته ای 
از سفر شامل مجموعه ای از خدمات از جمله هتل، بازدید از 
مراکز تفریحی و... به فروش می رود که صورت گران فروشی 
تفکیک آن بر عهده دستگاه قضایی است. محمدی بخش 

درباره نایاب شدن بلیت هواپیما به صورت تکی و خارج از 
بسته سفر و تور اظهار داشت: باید عرضه و تقاضای شب عید 
را در نظر گرفت اما بلیت تکی هم به فروش می رسد. رییس 
سازمان هواپیمایی با بیان اینکه شرایط و ضوابط فروش 
چاتری از جمله فروش همراه با بسته سفر و مسیرهای مجاز 
برای چاتر از جمله مناطق نفت خیز و قشم و کیش ملغی 
نشده اند، گفت: دستور های سازمان برای فروش چارتری 
بلیت هواپیما به قوت خود باقی است و اگر بلیت مسیری به 
غیر از مسیرهای مجاز به صورت چارتری به فروش می رسد 

مردم این تخلف را به سازمان گزارش دهند.   
بلیت چارتر و پرواز چارتر به این معناست که یک یا چند 
آژانس مسافرتی با یکدیگر، کل صندلی های یک پرواز 
را خریداری می کنند و مبلغ آن را پیشاپیش به شرکت 
هواپیمایی یادشده می پردازند و این بلیت ها قابل کنسل 
کردن یا لغو کردن هم نیست. آژانس های مسافرتی در 
برخی موارد از شرکت های خصوصی به صورت چارتر 
و زیرقیمت های مصــوب، بلیت خریداری می کنند که 
فروش این بلیت ها باید تا سقف قیمت مصوب باشد، اما 
ممکن است برخی آژانس ها و حتی کارکنان یک آژانس 
به قیمت های مصوب توجه نکرده و به صورت توافقی بلیت 
را به متقاضیان بیش از قیمت تعیین شده بفروشند. این 
کار خلاف قانون است بنابراین شرکت های خصوصی در 
قالب چارتر بلیت را زیر قیمت به آژانس واگذار می کنند 
و اگر سوءاستفاده ای در فروش بلیت ها صورت می گیرد، 

باید در آژانس ها پیگیر آن بود.

News kasbokar@gmail.com

بلیتهواپبمابرایشبعیدگراننمیشود

ورود دستگاه قضا به گرانفروشی چارتری 
بازار کفش شب عید کساد است

مرغداراندوامنمیآورند

دلیل کمبود سویا، عدم تامین ارز است

مردممصنوعاتطلاخریداریکنند

رونق بازار طلای دست دوم

مجلسعقبنشینیکرد؛

مالیات بر خانه های لوکس تعیین شد
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بازنده اصلی نوسان نرخ ارز مصرف کننده است
سردرگمی واردكنندگان تجهيزات موبايل

رئیس اتحادیه فناوران گفت: در تلاطم عدم ثبات ارز سود و یا ضرر بی منطق خواهد 
بود و در هر صورت مصرف کننده بیش از همه متضرر می شود، اگر نرخ بالا برود 
قدرت خرید ندارد و اگر کاهش یابد ترس از خرید دارد، بنابراین عرضه و تقاضای 

بازار بهم می ریزد.
فرهاد غنی زاده درباره تاثر نوسانات نرخ ارز بر تجهیزات و لوازم جانبی موبایل اظهار 
داشت: با توجه به اینکه تمام تجهیزات آی تی بیس واردات دارند اولین چیزی که 
روی آنها تاثیر دارد نرخ دلار است، دلاری که همراه با بی ثباتی باشد چه گران و چه 
ارزان شود یک نتیجه دارد و آن هم ضرر مصرف کننده و واردکننده است. در تلاطم 
عدم ثبات ارز سود و یا ضرر بی منطق خواهد بود و در هر صورت مصرف کننده بیش 
از همه متضرر می شود، اگر نرخ بالا برود قدرت خرید ندارد و اگر کاهش یابد ترس 

از خرید دارد، بنابراین عرضه و تقاضای بازار بهم می ریزد. 
وی افزود: در 3 ماه گذشته دلار حدود 70 درصد روند افزایشی داشته است 
این نشان می دهد بازار کلپس کرده یعنی همه گیج شده و ترس دارند، مثلا 
بازرگان نگران است که کالایی را داشــته و یا وارد کرده باشد اگر بفروشد 
قدرت جایگزینی دارد یا خیر. قدرت جایگزینی هم به چند فاکتور بستگی 
دارد مورد اول اینکه آیا دولت ارزی تخصیــص می دهد که کالای وارداتی 
جایگزین شــود، دوم اینکه وقتی دلار افزایش پیدا می کند و بخواهیم کالا 
را به نرخ روز بازار قیمت گذاری کنیم متهم به گران فروشی هستیم. رئیس 
اتحادیه فناوران تصریح کرد: یک طرف تعزیرات و سازمان حمایت قرار دارد 
که روی فروشنده فشا وارد می کند و از طرف دولت، وزارت دارایی و وزارت 
صمت به کاستی فروشنده نگاه نمی کنند که آیا اگر با ارز تالار اول) دلار 28 
هزار تومانی( و تالار دوم) دلار 43 هزار تومانی( جایگزین شود آیا سهمیه 
ارز خواهند داشت؟ آیا تخفیف خواهند داشت؟ آیا اگر اکنون ثبت سفارش 
کنند تا سال بعد تغییرات ایجاد می شــود یا خیر؟ بعبارت دیگر در شرایط 
کنونی بازارگان گیج شده و این سردرگمی باعث تلاطم در بازار خواهد شد 
نتیجه هم برای مصرف کننده مطلوب نخواهد بود. وی تاکید کرد: ما به عنوان 
بازرگان باید برای واردات برنامه ریزی کنیم با وندور، ساپلایر و یا فروشنگان 
تعهدی برای خرید و برنامه ریزی بودجه ای داریــم که اکنون هیچکدام را 
نمی توانیم لحاظ کنیم. غنی زاده گفت: اکنون تقاضای تجهیزات دو حالت 
دارد یکی اینکه مشتریان کلپس کرده و خرید نمی کنند، برخی نیز حالت 
هیجانی دارند که شروع به خرید کرده و پول را تبدیل به کالایی کنند که 
در واقع با ارز معامله می شود، این هم در حالت نرمال نیست یا سود خوبی 
حاصل یا کلا ضرر می کنند. وی بیان داشــت: مشکل این است که تاکنون 
روند قیمت ها صعودی بوده و دلار به صورت مینیمم بین 50 تا 70 درصد در 
سال بالا می رود و افت مقطعی 5 تا 10 درصد دارد و بر پایه همین 5 درصد 
کاهش نرخ اعلام می کنند که دلار را کنترل کردیم و هیچ مشــکلی وجود 
ندارد. رئیس اتحادیه فناوران خاطرنشان کرد: در شرایط امروز بازار حباب 
نیز معنی خود را از دست داده است اکنون کالاهایی که وابسته به واردات و 
ارز هستند بیشتر دچار سردرگمی هســتند و یقینا این نوسان در این بازار 

روی همه کالاها تاثیر داشت و قیمت ها را افزایش خواهد داد.

سيگنال دهی اشتباه، مانع رشد چند برابری دانش بنيان ها
عشقی گفت: پیشرفت صنعت به ویژه صنایع دانش بنیان فخرآفرین است؛ اما 
متاسفانه مناسبات و سیاست های اشــتباه در حوزه مصرف و سرمایه گذاری 
باعث شده که دستاوردهای آن ها دیده نشود. مجید عشقی در حاشیه بازدید 
از گــروه مپنا )مدیریت پروژه هــای نیروگاهی ایران( اظهار کرد: پیشــرفت 
صنعت به ویژه صنایع دانش بنیان فخرآفرین اســت؛ اما متأسفانه مناسبات 
و سیاســت های اشــتباه در حوزه مصرف و ســرمایه گذاری باعث شده که 

دستاوردهای آن ها دیده نشود.
وی افزود« اگر دانش بنیان ها با چالش مواجه نبودند و سیگنال های کاملاً اشتباهی 
به این صنعت داده نمی شد، سرعت رشــد صنایعی همچون مپنا، چندین برابر 
افزایش پیدا می کرد. رئیس ســازمان بورس گفت: امروز ارزش مپنا شاید به 1.5 
میلیارد دلار نرسد؛ اما دانش انباشــته، توان تولید و حتی دارایی های مادی این 
شرکت در کشورهای دنیا ده ها برابر این مقدار ارزشمند است. وی بیان کرد: در 
گروه مپنا بیش از 50 میلیون نفر سهامدار مستقیم و عدالت وجود دارد و به نوعی 
تمام جامعه که مشــمول دولت، مردم می شود و همچنین کشورهای همسایه، 

ذی نفع این صنعت هستند.
عشقی تصریح کرد: بنگاه های اقتصادی نباید بابت فعالیتی که ثمره درآمدی 
ندارد، هزینه های تحمیلی و ســنگینی را تا زمین گیر شدن صنعت، بر دوش 
بکشند. رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار تاکید کرد: انباشت مطالبات از 
بخش های عمومی و دولتی در درجه نخست، وظیفه هیأت مدیره و سهامدار 
عمده اســت و پس از آن ســازمان بورس نیز این اهم را دنبال خواهد کرد تا 

مناسبات ذی نفعان پایمال نشود.
وی مطرح کرد: رشدهایی که در برنامه های توسعه کشور پیش بینی شده، با اتکا به 
توان تولیدی برق و سایر تکنولوژی های شرکت های مشابه مپنا است. امیدواریم با 
سیاست گذاری صحیح به خصوص در حوزه انرژی، آرمان رشد اقتصادی و افزایش 
تولید محقق شود. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار افزود: نفس و غایت بازدید از 
صنایع نیز شناسایی پتانسیل های تولیدی کشور است و امیدواریم با منتقل کردن 

مشاهدات واقعیات، تصمیم گیری های صحیح و دقیق تری اخذ بشود.
عشقی گفت: با تاکید بر اینکه علاوه بر پیگیری مطالبات صنایع، موضوع اقتصادی 
کردن دانش های پیشرفته )High-tech( از دیگر اولویت هایمان است، گفت: 
تجمع نیروهایی که به معنای واقعی کلمه "نخبه" هستند و تمرکز بر دانش به 
معنای واقعی "بومی" و در ورای مرزهای دانش موجب توسعه بازار گروه مپنا در 

کشورهای همسایه و حتی کشورهای پیشرفته شده است.

خدمات پزشكی و دامپزشكی را آنلاين دريافت كنيد
پلتفرمی از سوی دانش بنیان ها برای حوزه پزشکی و دامپزشکی راه اندازی شده 
است که بیماران به صورت صوتی و متنی امکان ارتباط با پزشکان مورد نظر خود 

را دارند.
نگین الســادات حســینی یکی از محققان این شــرکت دانش بنیان گفت: ما 
در زمینــه سلامت-پزشــکی از ســال ۹7 فعــال هســتیم و بــرای ایــن 
منظور نرم افزاری پیاده ســازی شــده اســت که به صــورت آنلایــن امکان 
 ارتبــاط صوتی، تصویــری و تلفنــی و متنی را میــان بیمار و پزشــک فراهم

 می کند.
وی با بیان اینکه 82 پزشــک متخصص با این پلتفرم همــکاری دارند، خاطر 
نشــان کرد: علاوه بر آن دامپزشکان و روانپزشــکان نیز با این پلتفرم همکاری 
دارند. حســینی ادامه داد: بیماران می توانند با پزشــک مورد نظر خود به مدت 
 30 دقیقه مکالمه داشــته باشــند و در صورت نیاز می توانند زمان بیشتری را 

درخواست کنند.
این محقق، درخواست آزمایش و دارو را از دیگر مزایای این پلتفرم نام برد و یادآور 
شد: نســخه بیماران به صورت الکترونیک صادر می شود و بیمه تکمیلی نیز به 
این برنامه در حال اضافه شدن اســت و به زودی بیماران می توانند از خدمات آن 

بهره مند شوند.

اخبار

معــاون  حضــور  بــا 
و  فنــاوری  علمــی، 
دانش بنیــان  اقتصــاد 
رییس جمهــوری اولیــن 
استودیو تجربه در شرکت 
داده پردازی پارسیان رونمایی شد. روح الله دهقانی 
در این مراسم با تاکید بر این که می بایست از ظرفیت 
مفاهیمی چون فین تک، مرکز نوآوری و پارک های 
فناوری در مسیر ارزش گذاری دارایی های نامشهود 
استفاده شود، ادامه داد: در زیســت بوم فناوری و 
نوآوری مفاهیم و عناوین متعددی را مورد استفاده 
قرار داده ایم اما اغلب پیش از آن که از مفهوم قبلی به 
طور کامل و صحیح استفاده کنیم، مفهومی جدید 
را به کار می بندیم. باید از تجربه های قبلی بهره برد 

و مفاهیم موجود به شکل واقعی کاربردی شوند.
وی با تاکید بر ایــن که در بســیاری از موارد باید 
یادگیری در اولویت باشد و نیازی به ایجاد و تجربه 
دوباره مفهومی تازه نیســت، افزود: مرکز نوآوری 
مفهومی از همین جنس اســت. مراکز نوآوری در 
اتصال به صنعت و در دل صنایع شــکل می گیرند 
تا ارزش های نوظهوری مانند دارایی های فکری و 
نامشهود را به صنعت تزریق کنند. دهقانی با اشاره 
به این که مراکز نوآوزی پیونددهنده مسایل و نیازها 
به پاسخ های نوآورانه هستند، عنوان کرد: از فرآوری 
دانش، فناوری به دســت می آیــد و از تلفیق چند 
فناوری نوآوری شــکل می گیرد. دانشگاه ها تولید 
کننده نوآوری به شمار می روند و مراکز نوآوری، نیاز 

صنایع را به این نوآوری پیوند می دهند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهوری با اشاره به این که فین تک ها و مفاهیمی 

همچون اســتودیو تجربه نیز رســالتی از همین 
جنس دارند افزود: امیدوارم این مجموعه استودیو 
تجربه، یک مرکز نوآوری واقعی باشد که بین نیاز و 
حل مســاله ارتباط ایجاد کند. فین تک ها جزو آن 
مفهوم هایی است که اگرچه به آن بسیار پرداخته ایم 
ولی کمتر در شکل گیری و توسعه آن اقدام کرده ایم. 
ســتاد توســعه فناوری های اقتصــاد دیجیتال و 
هوشمندسازی در معاونت علمی، به همین منظور 
شکل گرفته است تا روند توسعه این مراکز را سرعت 
ببخشــد. وی با اشــاره به اینکه ضرورت توجه به 
دارایی های نامشهود، در اقتصاد دانش بنیان اولویت 
اصلی به شمار می رود، ادامه داد: امروزه سرمایه های 
فیزیکی و سخت افزاری در حال ثبات ارزش بوده یا 
از حیث ارزش رو به نزول گذاشته اند. درنقطه مقابل 
افول منابع فیزیکی و دارایی های ثابت ،  دارایی های 
غیر فیزیکی و نامشــهود مورد توجه کشــورهای 

توسعه یافته قرار گرفته اند. 
جهت گیری دنیا به سمت و سوی ارزش گذاری روی 
دارایی های نامشهود اســت و بسیاری از این مراکز 
نوآورانه، در امتداد مدیریت و نظارت آن دارایی های 
نامشهود شکل می گیرند. رییس بنیاد ملی نخبگان 
ادامه داد: هر کشــوری که بخواهد تولید ناخالص 
ملی را رونق دهد، ناگزیر است سازوکاری مناسب 
و کارآمد برای ارزش گذاری دارایی های  نامشهود 

تعریف کند. 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهوری با بیــان این که افزایش ســهم اقتصاد 
دانش بنیان از تولید ناخالص داخلی در گروی توجه 
به اهمیــت و ارزش گذاری دارایی های نامشــهود 
است، افزود: ستون اســتواری اقتصاد دانش بنیان 
دارایی های نامشهود اســت و در کشورهای دنیا، 
ارزش گذاری و توجه به دارایی های نامشهود سهم 
قابل توجهی از اقتصاد دارد و این در حالی است که 

سهم این حوزه در کشور ما کم تر از 3 درصد است. 
وی همچنین افزود: استفاده از دارایی های نامشهود 
در آینده ای نه چندان دور، در اقتصاد کشور نقش 
آفرین اصلی خواهد بود و شرکت هایی موفق خواهند 
بود که از امروز بــا رویکرد نوآورانه در این مســیر 

پیشگام باشند.
 کوروش پرویزیان مدیرعامل بانک پارسیان نیز در 
این مراسم با اشــاره به ایجاد سازوکارهای حمایت 
از شرکت های دانش بنیان گفت: بانک پارسیان در 
حوزه فعالیت های نوآورانه و دانش بنیان همکاری 
خوبی را با معاونت علمی تعریــف و اجرایی کرده 
اســت. در حوزه های ســرمایه گذاری خطرپذیر و 
راهکارهای نوآورانه مالی گام های خوبی برداشــته 
شده و بانک پارســیان تلاش می کند همراه خوبی 
در راستای حمایت از شرکت های دانش بنیان باشد.

وی با اشاره به ایجاد استودیو تجربه برای حمایت از 
استارتاپ های این حوزه عنوان کرد: اولین صندوق 
خطرپذیر خیریــه در حوزه دانش بنیان توســط 

بانک پارســیان صورت گرفــت. در حوزه آب های 
ژرف نیز تفاهم نامه ای بین معاونــت علمی و این 
مجموعه در حال اجرا اســت. گفتنی است شرکت 
داده پــردازی پارســیان، به عنوان بــازوی بانک 
پارســیان در حوزه فناوری اطلاعات فعالیت دارد 
و در همین راســتا حمایت از واحدهای نوآور را در 
دستور کار قرار داده است.  راهبری سیاستگذاری 
و اجــرای برنامه های میان مــدت و بلندمدت نرم 
افزاری و فنــاوری اطلاعات و ارتباطــات، ورود به 
عرصه های نوین تجــارت الکترونیک، راهکارهای 
نوین مالی و ورود بــه فناوری های نوظهور از جمله 
هوش مصنوعی، اینترنت اشــیا و زنجیره بلوکی از 
برنامه های این شرکت به شمار می رود. اینو پارس 
درگاه ورودی طرح هــای نوآورانــه حوزه فین تک 
در داده پردازی پارسیان اســت و تلاش می کند با 
در کنار هم قراردادن اجزای یک اکوسیستم مالی، 
به استارتاپ ها در جذب ســرمایه مادی و سرمایه 

هوشمند، به توسعه و پیشرفت شان کمک کند.

استارتاپ ها در جذب سرمايه مادی و هوشمند نياز به حمايت دارند 

افزایش سهم اقتصاد دانش بنیان از تولید ناخالص 
News kasbokar@gmail.com

ستاد توســعه علوم و فناوری های گیاهان دارویی 
و طب ســنتی معاونت علمی در تعامــل با دیگر 
نهادهای موثــر 48 اقدام اجرایی را بــرای احیا و 
ارتقای طب و داروسازی سنتی تعریف کرده است. 
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، ایران کشوری برخوردار از 
ظرفیت های بالای دانشی و تخصصی در حوزه طب 
سنتی و اسلامی است که روزگاری در این زمینه 
پیشتازی می کرد. وجود دانشــمندانی همچون 
ابوعلی ســینا نیز بر سبقه روشــن و افتخارآمیز 

کشورمان در حوزه طب سنتی تاکید دارد.
در واقع امروز ایرانیان میراث دار چنین دانشمندانی 
هستند و همین موضوع مســوولیت متخصصان 

و مدیران ایــن حوزه را برای احیــای دوباره طب 
سنتی ســنگین تر می کند. از جمله راهکارهای 
آن هم ترغیب دانشمندان، مســئولان،  اساتید و 
دانشگاهیان برای ورد هدفمند به صنعت گیاهان 
دارویی و اجرای پروژه های ملی است. اقداماتی که 
بتواند به احیای این صنعت کهن ایرانی در داخل و 

خارج کشور کمک کند.
ستاد توســعه علوم و فناوری های گیاهان دارویی 
و طب ســنتی معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری نیز بر همین اساس 
و در تعامل با دیگر نهادهای موثر در این حوزه 48 
اقدام اجرایی را برای احیا و ارتقای طب و داروسازی 

سنتی تعریف کرده است.

اقداماتی چون »ارتباط بــا مراکز قانون گذاری«، 
»تعیین مقررات تاسیس مراکز آموزشی«، »ایجاد 
نهادهای خدمات رسانی«، » تدوین نظام نامه ارائه 
خدمات«، »به کارگیری خدمات طب ســنتی«، 
»ارائه بسته خدمات طب سنتی«، »تدوین محتوی 
آموزشی«، » توانمندسازی گروه های اجتماعی«، » 
ترویج آموزه های اسلامی«، » ترویج سبک زندگی 
ســالم«، » ترویج اصول ۶گانه«، »الگوی سلامت 
مادر و کودک«، »بانک اطلاعاتی داروهای سنتی«، 
»تدوین آیین نامه نظارت«، »استانداردســازی 
خدمات«، »تعیین ظرفیت نیــروی موردنیاز« و 
»ایجاد گرایش و رشــته تخصصی« از جمله آنها 

است.

از دیگــر اقدامــات مــی توان بــه »برقــراری 
همکاری های بیــن المللی«، »انجــام مطالعات 
تطبیقی بین المللی«، »تاسیس شبکه تحقیقاتی«، 
»حمایت از ســرمایه گذاری بخــش خصوصی«، 
»پوشــش بیمه خدمات طب ســنتی«، »تهیه 
منشــور جهانی مبانی طب ایرانی«، »تاســیس 
 موزه احیاء« و »حمایت زیرساخت های فناوری«

 اشاره کرد.
گام هایی که به شکل مشترک توسط ستاد توسعه 
علوم و فناوری های گیاهان دارویی و طب سنتی 
معاونت علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان و 
دفتر طب ایرانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش 

پزشکی برداشته شده است.

نماینــدگان مجلــس بــا معافیت رســانه ها و 
مطبوعــات از پرداخــت مالیات در ســال آینده 
موافقت کردنــد. نمایندگان در نشســت علنی 
نوبت صبح روز چهارشنبه 10 اسفندماه مجلس 
شورای اســلامی در ادامه بررسی بخش درآمدی 

لایحــه بودجه ســال 1402 کل کشــور، با جزء 
)3( بند )ث( اصلاحــی ماده واحــده این لایحه 
بــا 1۶۶ رأی موافــق، 10 رأی مخالــف و 7 رأی 
 ممتنع از مجموع 223 نماینده حاضر در جلســه 

موافقت کردند.

در بخش درآمدی جزء )3( بند )ث( اصلاحی ماده 
واحده این لایحه آمده است: معافیت مالیاتی درآمد 
سالانه مشمول اشــخاص موضوع بند »ل« ماده 
)13۹( قانون مالیات های مستقیم، حداکثر معادل 
4 برابر سقف مالیاتی ماده )84( قانون مذکور است 

و مازاد بر آن  حسب مورد به نرخ قانون مالیات های 
مستقیم، مشــمول مالیات اســت. فعالیت های 
انتشاراتی، مطبوعاتی و قرآنی و موسسات رسانه ای 
دارای مجوز از وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی از 

شمول حکم این جزء مستثنی هستند.

یک فعال صنفی حوزه واردات تلفن همراه با بیان 
اینکه رویه واردات از محل صادرات خود بســیار 
فســادزا بوده اســت، گفت: این رویه بازرگانان را 
مجبور به استفاده از کارت های بازرگانی اجاره ای 
کرده است. به گزارش تسنیم، بانک مرکزی اعلام 
کرده است که در حال حاضر ارز نیمایی 28 هزار و 
500 تومانی تنها برای کالاهای اساسی اختصاص 
پیدا خواهد کرد و سایر کالاها باید از طریق مرکز 
مبادله ارز و طلا، ارز مورد نیاز واردات خود را تامین 
کنند. بــا این وجود یکی از مــواردی که اخیرا در 
برخی رسانه ها مطرح شده بود بحث تخصیص ارز 

نیمایی به تلفن های همراه کمتر از 300 دلار بود.
باید توجه داشــت که از اردیبهشــت ماه امسال 
واردات تلفن های همراه به دو دســته تلفن های 
بالای ۶00 دلار و کمتر از آن تقسیم شدند. نهایتا 
تالار دوم برای تلفن هــای بالای ۶00 دلار در نظر 
گرفته شــد. تالار دوم حدود یک تا یک ماه و نیم 
بیشتر جواب نداد و سپس بســته شد. پس از این 
اتفاق رویه واردات از محــل ارز حاصل از صادرات 
خود را برای گوشــی های بالای ۶00 دلار در نظر 
گرفته شد. این ارز مشکلات متعددی را به وجود 
آورد به جهت اینکه بازرگانــان عموما واردکننده 
بودند و شناختی از رویه واردات در برابر صادرات 

خود نداشتند.
نهایتا واردکنندگان وارد رویه ای شــدند که با آن 
آشنا نبودند. در نهایت این مســئله سبب شد تا 
هم بازار صادرات و بازگشت ارز حاصل از صادرات 
دچار مشکل شود و هم اینکه خود بازرگانان دچار 

ضرر شوند. تنها به این دلیل که قصد واردات کالا 
داشتند. رویه واردات در برابر صادرات خود برای 
تلفن های بالای ۶00 دلار به همان شــکل ادامه 

پیدا کرد.
عبقیری دبیر انجن واردکننــدگان تلفن همراه و 
لوازم جانبــی در مورد تغییرات شــیوه تامین ارز 
تلفن های همراه گفت: در تاریخ 2۶ دی ماه امسال 
تصمیم گرفته شــد تا رویه ارزی برای گوشی های 
کمتر از ۶00 دلار، با توجه به منابع ارزی، تغییر پیدا 
کند. تا پیش از این تلفن های همراه با ارز امارات وارد 
می شد اما در سیاســت جدید اعلام شد که از این 
جهت که براساس گواهی ثبت آماری مبدا تولید 
این تلفن های همراه این کشور نیست، ارز وارداتی 

گوشی ها نیز باید به یورو یا یوان چین باشد.
وی با تاکید بــر اینکه در تاریــخ 2۶ دی ماه این 
موضوع به صورت رسمی اعلام شــد، گفت: این 
موضوع سبب شد تا بســیاری از بازرگانان دست 
به تغییر ثبت ســفارش خود بزنند. نهایتا انتهای 
بهمن ماه امسال با سفر رییس جمهور و کمیسیون 
اقتصادی به چین، به این نتیجه رسیدیم که تالار 
دومی با یک اســم جدید)بازار مبادله ارز و طلا( 

ایجاد شود.
دبیر انجن واردکنندگان تلفن همراه با اشــاره به 
اینکه در این یک ماه تلاش هایی شد تا ارز نیمایی 
از تلفن های همراه کمتر از ۶00 دلار حذف نشود، 
گفت: قطعا ضروریت تلفن همراه در زندگی روزمره 
افراد قابل انکار نیســت و ایــن کالا جزو کالاهای 
ضروری محسوب می شود. این تلاش ها انجام شد تا 

شاهد افزایش قیمت ها نباشیم. وی ادامه داد: رویه 
پیگیری ها طولانی شد و هم زمان قیمت ارز آزاد و 
تالار دوم نیز تفاوت بسیار زیادی پیدا کرد. به این 
ترتیب شاهد فساد شدیم. از جمله این موارد قاچاق 
معکوس و گران فروشی در سطح عرضه است. باید 
گفت هیچ کدام از بازرگانان ارزی بجز ارز نیما ارز 

دیگری دریافت نکردند.
اما وقتی شــما طرف عرضه را مشاهده می کنید 
شاهد هستید که یک بازار هیجانی سبب افزایش 
قیمت ها شده است. حتی در برخی مدل ها شاهد 
افزایش دو برابری قیمت هستیم که جای تعجب 
دارد. واقعیت این اســت که تا امروز برای واردات 
گوشی های کمتر از 300 دلار ارز نیمایی تخصیص 
پیدا کرده است و دولت نیز ضرورت این موضوع را 
پذیرفته است. عقبری تاکید کرد: با این وجود شاید 
به عنوان اولین یا تنها ترین صنف هستیم که اعلام 
کردیم که دولت می تواند ارز نیمایی را به کالاهای 
وارداتی مربوط به صنف ما اختصاص ندهد. اگر با 
این پیشنهاد موافقت شود تلفن های همراه با نرخ 
ارز بازار مبادله ای وارد کشور خواهد شد اما چند 

خواهش از دولت داریم.
وی با اشاره به پیشنهاد درخواست اول این اتحادیه 
برای کوتاه کردن زمان تخصیص ارز واردات، گفت: 
دوم اینکه واردات از محل صادرات خود نیز حذف 
شود و گوشی های بالای ۶00 دلار نیز از طریق این 
سامانه تامین ارز و وارد کشور شوند. شرکت های 
واردکننده طی 4 سال گذشته با کمترین سود بازار 
را برای خود حفظ کردند تا کالا را با قیمت منصفانه 

به دست مصرف کننده برسانند. اما در بحث فروش 
خرد موضوع به اصناف بازمی گردد و ما نظارتی در 
این خصوص نداریم. دبیــر انجمن واردکنندگان 
تلفن همراه در مورد شــرایط بازار و توصیه برای 
خریداران تلفن های همــراه گفت: در صورتی که 
دولت تخصیص های بازرگانان ما را به موقع انجام 
دهد و قول داده است که تا پایان هفته این اتفاق 
رخ خواهد داد، بازرگانان در یک کانال رقابتی کالا 

را با حداقل سود به سطح عرضه خواهند رساند.
در زمانی کــه ارز نیمایی نیز دریافــت می کردیم، 
نمی توانســتیم به قیمت واقعی نیمایی ارز خود را 
تهیه کنیم. در حقیقت برخــی فرصت طلبی ها در 
صرافی های بانکــی انجام می گرفت کــه عملا ارز 
دریافتی ما با نرخ بالاتری بود. در حقیقت ارز را 2 تا  3 
هزار تومان بیشتر از نرخ نیما دریافت می کردیم که 
رقم بالایی بود. به همین ترتیب بازرگانان حتی امکان 

ثبت این هزینه اضافه در دفاتر خود را نیز نداشتند.
قیمت ارز موجود در سامانه مبادلات ارزی قیمت 
منصفانه است، به شــرط اینکه تامین ارز به موقع 
انجام شود هیچ مشکلی از نظر قیمت گذاری نداریم 
و مردم از نظــر خرید تلفن های همراه مشــکلی 
نخواهند داشت. قیمت های فعلی بازار قیمت های 
کاملا هیجانی اســت. در بحث گوشی های بالای 
۶00 دلار اما رویــه واردات از محل صادرات خود 
بسیار فسادزا بوده اســت و بازرگانان را مجبور به 
استفاده از کارت های بازرگانی اجاره ای کرده است. 
این رویه باید حذف شود و همه تلفن های همراه یه 

یک رویه یکسان وارد کشور شوند.

۴۸ گام مشترک برای ارتقای طب و داروسازی سنتی

رسانه ها و مطبوعات از پرداخت مالیات در سال ۱۴۰۲ معاف شدند

در صورت تامين ارز 

مشکلی در قیمت گذاری تلفن های همراه وجود ندارد 


